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PO NAJNOVEJŠIH DOGODKIH V MOSKVI IN NA KITAJSKEM

Moskva in Washington zagotavljata 
da bosta nadaljevala politiko miru

Dolg razgovor ameriškega poslanika z Brežnjevom in s Kosiginom, 
ki sta mu zagotovila, da SZ želi se okrepiti dobre odnose z ZDA 

Nove kritike v zvezi z odstranitvijo Hruščova
MOSKVA, 20. — Ameriški poslanik v Moskvi Kohler je imel 

sinoči razgovor z novimi sovjetskimi voditelji med sprejemom 
v Kremlju. Brežnjev in Kosi gin sta mu v daljšem razgovo
ru zagotovila, da želi Sovjetska zveza ohraniti dobre odnose z 
ZDA in z Zahodom ter jih po možnosti še izboljšati, posebno 
Pa želi razvoj medsebojne trgovine. Prav tako sta mu zagoto- 
vUa. da bo sovjetska vlada vodila še dalje politiko miroljub
nega sožitja in sodelovanja med državami za krepitev miru, 
ln popuščanje mednarodne napetosti in za mimo reševanje 
Vseh sporov.

Kakor že javljeno, so podobna 
zagotovila dali sovjetski poslani- 
*( v raznih prestolnicah. Novi so
vjetski voditelji torej zagotavlja
lo. da bodo nadaljevali doseda-bodo nadaljevali 

zunanjo politiko Hrusčova. 
Tudi »Izvestija« objavljajo danes 
Uvodnik, v katerem ponavljajo 
Slavne obrise govorov, ki sta iih 
včeraj imela v Moskvi Brežnjev 
ln .Kosigin. V članku se poudarja 
uujnost nadaljevanja borbe za po- 
Polno prekinitev jedrskih posku- 
*?v. za sploSno in popolno razoro- 
zitev in za trajen mir. Dalje -o- 
Živa glasilo sovjetske vlade de
lavce vseh socialističnih držav na 
5e večjo strnjenost in sodelova
nje na podlagi popolne enako
pravnosti in usklajevanja skupnih 
interesov z interesi posameznih 
držav m narodov.

List ponavlja tudi, da bo linija, 
*i Je bila izdelana na 20., 21. in

22. kongresu KP SZ, ostala še da
lje temelj vse notranje in zuna
nje politike KP SZ in sovjetske 
države.

Kakor poroča Ansa, so v Moskvi 
sklenili, da ne bodo objavili po- 
iočila Suslo-va, na podlagi katere
ga so sklenili odstavitev Hrušča- 
va. Baje so se za to odločili za
radi dejstva, da so mnoge komu
nistične stranke izrazile zaskrblje
nost in presenečenje nad odsta
vitvijo Hrusčova in zlasti nad na
činom te odstavitve.

Britanska komunistična stranka 
objavlja danes v zvezi z odstavit
vijo Hrusčova izjavo v svojem 
glasilu «Daily Worker». V izjavi 
je med drugim rečeno: »Doseda
nja obrazložitev ne odpravlja na
ravne zaskrbljenosti tujih komu
nistov glede dogodkov.« Izjava 
pripominja, da vodstvo neke ko
munistične stranke predstavlja

MATTARELLA ZAKLJUČIL 
SVOJ OBISK V MOSKVI

Razgovor ministra Spagnollija s sovjet
skim ministrom za trgovinsko mornarico

MOSKVA, 20. — Italijanski mi
nister za zunanjo trgovino Matta- 
rella bo jutri zaključil svoj urad
ni obisk v Sovjetski zvezi. Danes 
s° objavili sporočilo, ki pravi, da 
J® Mattarello sprejel podpredsed
nik vlade Sovjetske zveze Rudnev 
kr da sta si izmenjala misli o 
Znanstveno tehničnem sodelovanju 
med Sovjetsko zvezo in Italijo. V 
razgovoru, ki ga je Mattarella imel 
s sovjetskim ministrom za zuna
njo trgovino Patoličevom, pa so o- 
nravnavali zadeve, ki se tičejo tr
govine med obema državama. Ugo
tovili so, da se je več let trgo
vinska izmenjava med obema dr
žavama ugodno razvijala in da je 
* temu v veliki meri prispevala 
Sklenitev dolgoročnih trgovinskih 
sporazumov. V šestih letih veljav
nosti teh sporazumov (1958-1963) se 
J® obseg trgovinske izmenjave med 
Sovjetsko zvezo in Italijo skoraj 
štirikrat povečal. Ministra sta ugo
tovila dejanske možnosti povečanja 
trgovine v prihodnjih letih, zlasti 
Pa povečanja italijanskih dobav So
vjetski zvezi, kar se tiče popolnih 
mvam, ladij in strojev za kemij
sko industrijo in na drugih indu
strijskih sektorjih. Govorili so tu
ni o ukrepih za povečanje običaj
ne trgovine.

Patoličev in Mattarella, pravi 
sporočilo, sta ugotovila koristnost 
Pogostih sestankov med voditelji 
zunanje trgovine Sovjetske zveze in 
Italije za okrepitev trgovinskih od
nosov med obema državama. Mini
ster Mattarella se je razgovarjal 
tudi z guvernerjem sovjetske držav
no banke Poskonovom o zadevah 
skupnega Interesa.
, V sporočilu. Je rečeno, da sta se 
JJattarella in njegova žena udele
žila sprejema v Kremlju na čas® 
kozmonavtom vesoljske ladje «Vo- 
*hod».

Med svojim bivanjem v Sovjetski 
Je minister Mattarella ob- 

skal s svojo delegacijo Moskvo, 
oigograd in Leningrad. Italijan

ka delegacija bo jutri zapustila 
Moskvo. Kar se tiče finančnih ope- 
."plJ, ki so povezane s trgovino, 
Jr, sredi novembra prišla v Rim 
nelegacija Gosbanke.

Kirnu Je minister za trgovin- 
l-i Mornarico sen. Spagnolll spre- 
tr davi sovjetskega ministra za 
vJl?, nsko mornarico Bakajeva. Go- 
0uli*a sta o pomorskih zadevah 
akn!1 držav in o možnosti sovjet- 
deiSi Naročil v italijanskih ladje- 
n " cah. Govorila sta tudi o mož- 

,ustanovitve pri sovjetskem 
poslaništvu v Italiji urada, ki bi 
bem nj 0£° olajšati stike med o- 
vin-? drtevama na sektorju trgo
vske mornarice.

utri bo odpotovala iz Varšave 
lievfn delegacija poljskih vodite- 
skorv,111 strokovnjakov na industrij- 
v j«? sektorju. Delegacija potuje 
jan i - v zvozi z začetkom poga- 
fazi.-i* obnovitev trgovinskega spo- 
Pirn,?1® med obema državama. V 
Noti! bo ostala do 24. oktobra, 
hi nu!0, razdeljena na dve skupl- 
teesta SlCala nekatera Italijanska

Uspešen potek 
sUvkc železničarjev

Han1*?; 2i?' ~ Danes je bi 
enotett6 *®lezničarjev v 
Jo 1* » razčlenjene borbe, Ki 
Prou,JazPlasil sindikat CGIL iz 
enotni!1,*er vlada ni Izvedla po-

prvi 
okviru

en0, ~ aer vlada ni 
g>h S plaC železničarjem ln dru. 
Vorjenirepov' 111 80 ^“1 ie dogo-
13* o-!18 ,se Je zaključila danes ob 
Potuiri’ 8ar 86 tiče strojnikov ln 
Mevftin Ra OSfibja ter se bo nada-
t. i Hna enak način ves teden.
Pri ,P°nedel|Ka 26 oktobra.
dodaiu»itl »delujejo tudi osebje,

Jeno drugim sektorjem želez

nic (delavnice, električne napelja
ve, nameščenci na postajah, skla
dišča, uradi itd.) železniško ravna
teljstvo opozarja na možnost, da 
bi nekateri železniški prehodi osta
li brez nadzorstva. Zato naj bodo 
vozači zelo previdni.

Pri stavki sodelujejo tudi sindi
kata CISNAL ter sindikat strojni
kov in pomočnikov. Davi se je za
čela tudi vsedržavna štiridnevna 
stavka vodilnega osebja pri želez
nicah, ki se bo končala 23. okto
bra.

Sindikat italijanskih železničar
jev CGIL Je sporočil, da je bil pr
vi dan stavke skoraj popoln, zlasti 
je bil velik odstotek stavkajočih 
med strojnim in potujočim oseb
jem.

. Jutri bodo v Fiat in Lancia vo
litve za obnovitev notranjih komi
sij. Za 202 sedeža v Fiat (143 za 
delavce in 59 za uradnike) se po
teguje pet kandidatnih list. Pri lan. 
skih volitvah je CGIL dobila 43 
sedežev, DIL 60, SIDA 65, CISL 32, 
CISNAL pa dva.

V tovarni Lancia je predloženih 
tudi pet kandidatnih Ust. Lani so 
bili v tovarni v Turinu naslednji 
rezultati: SILA 2 sedeža, UIL 3,
CISL 2, CGIL 6, CISNAL pa no
benega. V Chiavassu sta CGIL in 
SIDA dobila vsaka po en sedež, 
UIL 3, CGIL 2, CISNAL pa nobe 
nega. '

vprašanje notranje in suverene 
pristojnosti za prizadeto stranko, 
pripominja pa, da ko gre za nr- 
vega tajnika Kp SZ ,n za mini
strskega predsednika Sovjetske 
zveze, tedaj postaja zadeva veli
kega javnega interesa. Zatem spre
jema izjava z zadovoljstvom na 
znanje zagotovila, da bo splošna 
politična linija KP SZ ostala ne
spremenjena, zlasti kar se tiče 
miroljubnega sožitja, socialistične 
demokracije in kolektivnega vodstva.

Izjava britanske komunistične 
stranke omenja tudi, da je Hru- 
ščov imel važno in pozitivno vlo
go za obrambo miru in miroljub
nega sožitja.

Isti list objavlja dopis svojega 
moskovskega dopisnika, ki pravi, 
da je na podlagi nepotrjenih go
voric Hruščov predlagal pred svo
jo odstavitvijo, naj bi njegovega 
zeta Alekseja Adžubeja imenovali 
za tajnika odbora za kmetiiske 
zadeve. Ta predlog je sprožil šir
šo diskusijo v prezidiju centralne
ga komiteja, ki je nato sklenil 
sklicati plenarno sejo centralnega 
komiteja naslednjega dne. Na tej 
seii so sprožili vprašanje odsta
vitve Hrusčova.

Predsednik švedske komunistič
ne stranke Carl Hermansson je 
izjavil, da so mnogi vznemirjeni 
zaradi načina, kako so v Moskvi 
izvedli zadnje spremembe. Dodal 
je: »Težko je sprejeti idejo, da 
je nekdo glavni politik neke dr
žave danes in da naslednjega dne 
izgine s politične pozomice.« Po 
njegovem mnenju je mogoče, da 
je »kult osebnosti imel svoi de
lež v načinu, kako je Hruščov 
vodil oblast, toda kakor se zdi, 
je ta kult imel svoj delež tudi 
pri zadnjih spremembah. Her- 
monsson je tudi izjavil, da »bolj 
odkrita diskusija bi izboljšala 
perspektive za konkretno ocenitev 
sovjetske politike in bi povečala 
zaupanje v mednarodnem meri
lu«. Predsednik švedske komuni
stične stranke, ki je govoril sku
pini študentov, je tudi obsodil 
eksplozijo kitajske atomske bom
be.

Iz Pariza poročajo, da so novi 
voditelji Sovjetske zveze sporoči
li de Gaullu, da je svoječasno 
vabilo Hruščova, naj obišče So
vjetsko zvezo, vedno veljavno in 
da bo de Gaulle dobrodošel gost 
v Moskvi. To piše diplomatska u- 
rednica dnevnika »Pariš Jour« 
Genevieve Tabouis, ki pa dodaja, 
da bi de Gaullovo potovanje v 
sedanjem trenutku bilo »neak
tualno«. Pri tem dodaja, da je 
sovjetski poslanik Vinogradov 
sporočil de Gaullu isto, kar so 
sovjetski diplomati sporočili v 
drugih prestolnicah, to je da se 
sovjetska zunanja politika ne bo 
spremenila Vendar pa je Vino
gradov baje še pred sestankom z 
de Gaullom sporočil nekatera za
gotovila, ki so bila še posebej 
namenjena Franciji, in sicer, da 
so spremembe v Moskvi nastale 
iz notranjih razlogov in da se po
gajanja, ki so v teku med obema 
državama, nikakor ne morejo 
spremeniti zaradi sprememb v 
Moskvi.

Stalni svet NATO je razprav
ljal danes o spremembah v so
vjetskem vodstvu. Posamezni de
legati so poročali o podatkih, ki

so jih zbrale njihove vlade.
Tudi predsednik Johnson je po

novil, da se ameriška zunanja po
litika ne bc menjala, ne glede 
na dogodke v Sovjetski zvezi in 
na eksplozijo kitajske atomske 
bombe. To je ponovno izjavil po 
današnji seji vlade. Johnson je 
takole obrazložil glavne sklepe 
današnje seje: 1. Spremembe na 
svetu ne bodo prinesle nobene te
meljite spremembe v ameriški zu
nanji politiki. 2. ZDA bodo po
množile napore za mir, toda hkra
ti morajo ohraniti in povečati svo
je »stanje pripravljenosti«.

Luebke na obisku 
v Adis Abebi

ADIS ABEBA, 20. — Zahodno- 
nemški predsednik Heinrich Lueb
ke je prispel danes z letalom v 
Adis Abebo. Spremlja ga minister 
za gospodarsko sodelovanje Walter 
Scheel. Na uradnem obisku v Etio
piji bo ostal en teden. Luebke vra
ča s tem obisk, ki ga je napravil 
leta 1959 etiopski cesar Haile Se- 
lasie v Bonnu; tedaj so podpisali 
sporazum o tehničnem in gospo
darskem sodelovanju. Zahodna 
Nemčija nudi Etiopiji podporo v 
industriji, kmetijstvu in šolstvu. 
Sodelovanje zajema tudi tehnično 
znanstveni pouk ter navzočnost 
nemških izvedencev in zdravnikov 
v glavnih centrih Etiopije. Ob teh
nično gospodarskem sodelovanju 
Zahodne Nemčije bodo v Etiopiji 
zgradili tudi številne objekte sred
nje in majhne industrije.

V Bonnu se je zaključil obisk 
etiopske gospodarske delegacije, ki 
se je pogajala za spopolnitev na
čelnega sporazuma, ki je bil d * - 
žen aprila letos za nemško-etiop- 
ski trgovinski sporazum, za tehnič
no sodelovanje in za program za- 
hodnonemških investicij v Etiopiji. 
Etiopska delegacija je podpisala v 
Frankfurtu sporazum za posojilo 
8 milijonov mark z zavodom za 
obnovo.

_________________________TRST, sreda 21. oktobra 1964

VČCRAJ V SLAVNIM MESTU SFRJ PO HUDI LETALSKI NCSRIČI

Proslava 20-letnice osvoboditve 
Beograda v znamenju žalovanja

Slavnostna seja beograjske mestne skupščine ob navzočnosti Tita, 
Kardelja in Rankoviča - Visoka posmrtna odlikovanja maršalu Bitju- 
zovu in njegovim tovarišem - Govori gen. Gošnjaka in maršala Sudca

BEOGRAD, 20. — Na današnji dan pred 20 leti so enote Na
rodnoosvobodilne vojske Jugos avije in sovjetske armade u- 
spesno končale desetdnevne borbe in po štirih letih okupacije 
končno osvobodile Beograd in s tem prekrižale hitlerjevskim 
poveljnikom vse račune, da or
ganizirajo fronto v Srbiji. Pred
videno je bilo, da bo na to po
membno obletnico vrsta pro
slav, katerih bi se morali ude
ležiti slavni sovjetski vojsko
vodje, maršal Birjuzov in gene
ral Ždanov in drugi, ki so so
delovali v operacijah pri osvo
boditvi glavnega mesta Jugosla
vije. Toda usoda je hotela, da 
so izgubili življenje prav na A- 
vali, od koder so pred dvajse
timi leti vodili operacije za o-
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LUNS ODPOTOVAL V L0ND0H NA RAZGOVOR 1 WALKERJEM

25. oktober posvečen Zidom 
žrtvam nacističnega rasizma

Senat izglasoval pooblastilo vladi za nove carinske tarife v okviru 
EGS - Podaljšan sporazum o ribolovu med Italijo in Jugoslavijo - Danes 
ali jutri odobritev ukrepa o poenotenju prejemkov državnih nameščencev

RIM, 20. — Nizozemski zunanji minister'Lu|£, ki je imel 
včeraj daljši razgovor z italijanskim zunanjim ministroma- Sa- 
ragatom, je danes odpotoval z letalom v London, kjer se je 
sestal z angleškim zunanjim ministrom Walkerjem in z njim 
razpravljal o zadržanju angleške vlade glede držav evropske 
gospodarske skupnosti in rlede politične integracije Evrope, o 
čemer bodo razpravljali zunanji ministri teh držav 9. novem
bra v Bruslju. Luns je namreč 
mnenja, da je treba doseči pri
ključitev Velike Britanije k E- 
GS in bi zato rad izvedel, ali 
je laburistična vlada zaintere
sirana glede teh razgovore*, v 
Bruslju in ali naj politična in
tegracija Evrope napreduje z 
Veliko Britanijo ali brez nje. 
Zunanji minister konservativne 
vlade Butler Je bil namreč izra
zil željo, da bi angleška vlada 
sodelovala pri evropskih politič
nih posvetovanjih in nova an
gleška vlada bi morala zavzeti 
javno stališče glede tega vpra
šanja.

V okviru manifestacij, ki jih je 
določil državni odbor za proslavo 
20-letnice odporniškega gibanja, bo 
25. oktobra posvečen Zidom, ki so 
bili žrtve nacističnega rasizma. Ob 
tej priliki se bodo spomnili osmih 
tisocev Židov, ki so jih odpeljali 
iz Rima in iz drugih italijanskih 
mest v Nemčijo ln od koder se jin 
je vrnilo le 610; spomnili se bodo 
hkrati tudi žrtev nacističnih repre
salij v Fosse Ardeatine, iz Lago 
Maggiore, Ferrare, Piše in iz dru
gih mest ter padlih v osvobodilni 
borbi.

V senatu so odobrili zakonski 
osnutek, ki pooblašča vlado, da 
more izdati novo carinsko tarifo, 
ker sedanja tarifa zapade z 31. de
cembrom letos. Novo tarifo pa je 
treba uvesti v zvezi z obveznost
mi, ki Jih Italija ima zaradi svo-
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PO EKSPLOZIJI ATOMSKE BOMBE

Kitajska vlada uradno predlaga 
konferento protijedrskemu orožju
Predlog je poslala vsem vladani - Povečanje radioaktivnosti na Japonskem

PEKING, 20. — Predsednik kitajske vlade Cuenlaj je poslal 
17. oktobra pismo vsem predsednikom vlad v zvezi s kitajskim 
predlogom za sklicanje svetovne konference na vrhu, na kate
ri bi razpravljali o prepovedi jedrskega orožja in o njegovem 
uničenju.

Pismo se glasi: «16. oktobra 1964 
je Kitajska povzročila eksplozijo 
atomske bombe; to je bil njenuvut.aui.v I JO UU UJCJI
prvi uspel jedrski poskus. Istega 
dne Je kitajska vlada objavila spo
ročilo s tem v zvezi, v katerem je 
obrazložila kitajsko stališče v okvi
ru Jedrske oborožitve. Kitajska vla. 
da je zatrdno prepričana o potre
bi popolne prepovedi Jedrske obo
rožitve in njenega uničenja. Kitaj
ska Je prisiljena delati jedrske po
skuse in razvijati atomsko orožje. 
Jedrsko orožje v rokah Kitajske 
Je izključno namenjeno obrambi in 
zaščiti kitajskega ljudstva proti je- 
drski grožnji ZDA. Kitajska vlada 
slovosno izjavlja, da Kitajska ne 
bo v nobenem trenutku in v no- 
beni okoliščini prva uporabila a- 
tomske bombe.

Kitajska vlada se bo še dalje 
trudila, da pride do popolne pre
povedi in popolnega uničenja Jedr
skega orožja na podlagi mednarod
nih posvetovanj. V ta namen Je 
kitajska vlada v svojem sporočilu 
predlagala naslednje:

Sklicanje svetovne konference na
vrhu, da" bi razpravljali o popolni 
prepovedi in popolnem uničen 
jedrskega orožja. Predvsem bo mo.
rala ta konferenca pripeljati do 
sporazuma, na podlagi katerega bt 
se jedrske države ali tiste, ki bo
do kmalu postale take, obvezale, 
da ne bodo uporabile atomskega 
orožja proti državam, ki ga nima
jo, ali proti neiedrskim področjem 
in tudi ne proti drugim Jedrskim 
državam.

Preprečiti jedrsko vojno in zago
toviti uničenje atomskega orožja Je 
stremljenje vseh miroljubnih držav 
in narodov vsega sveta. Kitajska 
vlada iskreno upa, da bo njen 
predlog ugodno sprejet in da bo 
dobila pozitiven odgovor vaše vla
de*

Iz Tokia poročajo, da so števil
na področja na Japonskem okuže
na z radioaktivnimi padavinami, ki 
jih je povzročila kitajska bomba. 
Na vzhodnem Japonskem so pri 
proučevanju deževnice registrirali 
tisočkrat' večji odstotek radioaktiv
nosti kakor običajno. Na zahodnem 
Japonskem pa so registrirali pet- 
stokrat večjo radioaktivnost kakor 
običajno. Pripominjajo, da je veli
ko povečanje radioaktivnosti treba 
pripisati bližini Japonske kitajske
mu ozemlju. Japonski državni mi
nister ter ravnatelj znanstvenega 
in tehnološkega urada je na seji 
vlade izjavil, da sedanje radioak
tivne padavine niso še nevarne, to
da Japonski laboratoriji bodo sle
dili nadaljnjemu razvoju.

V ZDA menijo, da bo na Kitaj
skem verjetno v kratkem eksplodi
rala še ena atomska bomba. Radio
aktivni oblak v zvezi s četrtkovo 
eksplozijo bo verjetno danes pri
spel nad sevemozahodnl del ZDA. 
Ravnatelj zveznega meteorološkega 
zavoda je mnenja, da se Je oblak 
z radioaktivnimi ostanki dvignil po 
eksploziji v višino deset tisoč me
trov. V tej višini ga vetrovi pre
našajo čez Pacifik s hitrostjo 150

kilometrov na uro nad severno 
področje ZDA ln nato nad Kana
do. Oblasti so mnenja, da Je na 
tem področju nevarnost okužbe 
atmosfere in tal relativno omeje
na zaradi pomanjkanja dežja na 
teh področjih. Informacijska služ
ba ameriške komisije za atomsko 
energijo bo izkoristila prehod ra
dioaktivnega oblaka za proučitev 
narave eksplozije. V preteklih dneh 
so ameriška izvldniška letala «U-2» 
in druga že zbrala vzorce radio
aktivnosti ostankov nad Pacifikom 
in tudi nad samim kitajskim ozem
ljem s posebnimi filtri na krilih 
letal.

O cirilici v SZ
MOSKVA, 20. — Sovjetska ko

misija, ki pripravlja načrt o re
formi pravopisa, je zavrnila pred
log, naj bi namesto cirilice uved
li latinico. Komisija utemeljuje 
svoj sklep s tem, da večina naro
dov, ki živijo v Sovjetski zvezi, 
uporablja cirilico. Ce bodo izvedli 
r.ovo reformo pravopisa, bo to že 
tretja v tem stoletju; prvo "o 
izvedli leta 1918, drugo pa 1956.

LONDON, 20. — Posredovalec
OZN za Ciper Galo Plaza Je imel 
davi razgovor z britanskim zuna
njim ministrom Walkerjem. Po
poldne pa se Je razgovarjal z no
vim ministrom za Commonwealth, 
Plaza Je poročal o svojih razgo
vorih v Ankari, Atenah Tn Niko
ziji. Jutri bo odpotoval v New 
York in prihodnji mesec se bo 
vrnil v London, kjer bo nadalje
val razgovore o Cipru.

jega članstva v EGS. Vlada bo mo
rala izdati nove tarife v roku dveh 
let po uveljavljenju tega zakona.

Senator Roda (PSIUP) je zatrje
val, da bi senat moral zavrniti ta 
osnutek, češ da so ta vprašanja ta
ko važna in obsežna, da jih ni moč 
odtegniti parlamentu in da je zato 
pooblastilo neupravičeno. Senator 
Salemi (PSI) pa je ugovarjal, da 
je predmet carinskih tarif tako za
pleten in podvržen neštetim zako
nom, da se tu spoznajo le nekate
ri izvedenci, pri tolmačenju in uve. 
ljavljenju številnih določil pa da 
celo sodniki sami naletijo na veli
ke težkoče; pooblastilo je zato u- 
pravičeno m ni v nasprotju z 76. 
členom ustave. Italijanska vlada pa 
je dolžna uskladiti italijanske ca
rinske postavke s postavkami EGS.

Tudi senator Pesenti (KPI) je 
izrazil svoja nasprotovanja poob
lastilu, ker se s tem »odtegnejo 
parlamentu odločitve, ki vplivajo 
odločujoče na razvoj narodnega go. 
spodarstva*.

Po krajšem posegu v diskusijo 
poročevalca senatorja Trabucchija 
je povzel besedo državni podtajnik 
za finance Valsecchi, ki je pouda
ril med drugim, da se prve etape 
evropske združitve izražajo danes 
v procesu carinske združitve; s po
oblastilom, ki ga predvideva za- 
konski osnutek, bo vlada mogla v 
naslednjih dveh letih uveljaviti na
daljnje postopno znižanje carinskih 
postavk, kot je to predvideno v 
rimskih pogodbah, s katerimi so 
ustanovili evropsko skupno tržišče.

Brez diskusije je senat nato ra
tificiral denarno konvencijo med 
Italijo in Vatikansko državo od 31. 
decembra 1962; letalski sporazum 
med Italijo in Gvinejo od 30. okto
bra 1962; sporazum o letalskem 
prevozu med Italijo in Gano od 20. 
junija 1963; izmenjavo not med 
Italijo in Jugoslavijo od 28. fe
bruarja 1962 in italijansko-jugoslo- 
vanski protokol o podaljšanju in 
obnovi sporazuma o ribolovu.

Predsednik vlade Moro je spre
jel danes dopoldne v palači Chigi 
ministra za industrijo in trgovino 
Medicija, predsednika ENEL odv. 
di Cagna, podpredsednika ENI dr. 
Cefisa in predsednika ustanove za 
zemljiško reformo v Lucaniji in 
Pugliah orof. Scardaccioneja.

V razgovoru z novinarji je mini
ster za reformo javne uprave Pre
ti potrdil, da je vladni ukrep o 
poenotenju prejemkov državnih na
meščencev že pripravljen, da bi ga 
ministrski svet mogel proučiti in 
odobriti. Na vprašanje, kdaj bo 
ministrski svet to storil, je Preti 
dejal, da se bo to zgodilo jutri ali 
najkasneje pojutrišnjem.

Danes Je bila seja tajništva KPI, 
na kateri so proučili dosedanji po
tek predvolilne kampanje, hkrati 
pa dosedanje manifestacije stranke 
tako v luči stanja, ki je nastalo 
v mednarodnem komunističnem gi. 
banju, kakor v zvezi s potekom 
manifestacij, ki Jih Je stranka or
ganizirala v preteklih dneh, da bi 
svojim volivcem pojasnila svoje 
stališče glede odstranitve Hruščova 
in eksplozije kitajske atomske 
bombe.

Tajništvo KPI je sklenilo sklica
ti sejo vodstva stranke za Jutri ob 
9, da bi obsežneje razpravljali o 
vseh teh vprašanjih.

Herbert Hoover 
umrl

NEW YORK, 20. — Bivši ame
riški predsednik Herbert Hoover Je 
danes umrl v hotelu «Waldorf A- 
storta*; imel je 90 let. Hoover je 
bit 31. predsednik ZDA, od leta 
1929 do 1932. Bil je bolan že sko
raj dve leti. Več ko eno leto ni 
zapustil stanovanja v hotelu «Wal- 
dorf Astoria*. V zadnjih trenutkih 
sta bila pri njem sinova Herbert 
in Allan. Njegova žena je umrla 
leta 1944.

Herbert Hoover se je rodil 10.

avgusta 1874 v West Branchu v dr
žavi Iowa. Doktoriral je v inženir
skih vedah leta 1895 ter je delal 
kot rudarski inženir v ZDA in v 
tujini, zlasti v Avstraliji, na Kitaj
skem in v Angliji. Od junija 1917 
do julija 1919 je bil komisar za 
živila v ZDA. V Evropi je bil pred. 
sednik medzavezniških svetov za 
živila in premog. Marca 1921 ga 
je predsednik Harding poklical za 
ministra za trgovino in to mesto 
je ohranil tudi s predsednikom 
Cooldgeom, dokler ni bil sam iz
voljen za predsednika ZDA. Kot 
minister se je udeležil dela komi
sije za inozemske vojne dolgove 
in je imel močan vpliv na potek 
pogajanj za ureditev teh dolgov.

Pri volitvah 7. novembra 1928 je 
bil izvoljen kot kandidat republi
kanske stranke za predsednika. 
Pod njegovim predsedstvom je leta 
1929 nastala velika gospodarska 
kriza. Junija 1931 je odredil mora
torij, ki naj bi olajšal izvoz ame
riškega blaga, toda ta ukrep ni 
imel učinkovitega rezultata. Pod 
njegovim predsedstvom je bil tudi 
sprejet sklep, da se ZDA aktivno 
udeležijo razorožitvene konference, 
na katero je poslal aprila 1932 po
sebno delegacijo. Leta 1932 Je zo
pet kandidiral, toda tedaj je bil 
z ogromno večino izvoljen demo
kratični kandidat Franklin Roose
velt. Hoover je leta 1934 nastopil 
proti Rooseveltovemu programu 
«New. Deal», pred drugo svetovno 
vojno pa se je boril proti inter
venciji v Evropi.

Resolucija o nezaupnici 
francoski vladi

PARIZ, 20. — Socialistične par
lamentarne skupine so sklenile 
predložiti v pretek resolucijo o ne
zaupnici vladi v zvezi s kmetij
sko politiko. O besedilu resoluci
je se bodo sporazumeli s parla
mentarnima skupinama »Rassem- 
lement democratique» in »demo
kratični center«.

Finančni minister Giscard d’E- 
staing je danes izjavil, da ima 
vlada v načrtu predložitev zako
na, na podlagi katerega bo iztna- 
ienje proračuna eno od obveznih 
pravil finančnega upravljanja dr
žave.

svoboditev mesta
Po njihovi nesreči, ki je globoko 

pretresla vse narode Jugoslavije, 
posebno pa Beograjčane, ni današ
nja proslava potekala v zname
nju veselja in radosti, temveč v 
žalosti. To se je posebno občutilo 
na seji mestne skupščine Beogra
da, katere so se udeležili tudi 
predsednik republike maršal Tito, 
Edvard Kardelj, Aleksander Ran- 
kovič, Petar Stambolič, general 
Gošnjak, Koča Popovič in številne 
druge visoke osebnosti ter sovjet
ski delegaciji pod vodstvom na
mestnika obrambnega ministra So
vjetske zveze maršala Sudeca in 
pod vodstvom armadnega generala 
Jepiševa, ki so danes zjutraj pri
speli v Beograd, da bi se udele
žili proslave 20. obletnice osvobo
ditve Beograda in poskrbeli za pre
nos posmrtnih ostankov ponesreče 
nih sovjetskih poveljnikov.

Ko so z enominutnim molkom 
počastili spomin padlih borcev za 
osvoboditev Beograda in ponesre
čenih članov sovjetske vojaške de
legacije, so govorili državni taj
nik za narodno obrambo armadni 
general Ivan Gošnjak, maršal Su- 
dec in predsednik odbora za pro
slavo 20. obletnice osvoboditve 
Beograda Pešič. Armadni general 
Gošnjak je v svojem govoru opi
sal slavno pot sovjetske armade 
od Volgograda, Leningrada in Mo
skve do Beograda in poudaril, da 
se je sovjetska armada v borbi za 
svobodo Sovjetske zveze istočasno 
borila tudi za svobodo vseh osta
lih narodov. General Gošnjak je 
poudaril velike zasluge v pretekli 
vojni maršala Birjuzova in osta
lih sovjetskih generalov in oficir
jev, ki so včeraj tragično izgubi
li življenje pred samim Beogra
dom in ki jih je predsednik re
publike posmrtno odlikoval z vi
sokimi jugoslovanskimi odlikova
nji. »Sovjetski in jugoslovanski na
rodi, meščani svobodoljubnega Beo
grada, ne bodo nikdar pozabili ju
naških dni oktobra 1944 in se bo
do vedno z žalostjo spominjali le
tošnjega oktobra, ko je prezgod
nja smrt prekinila plodno življe
nje uglednih sovjetskih vojaških 
voditeljev, ki so jih Beograjčani 
osebno spoznali v dneh osvobodit
ve svojega mesta,* je poudaril gen. 
Gošnlak.

Namestnik obrambnega ministra 
Sovjetske zveze maršal Sudec je v 
svojem govoru poudaril, da so 
narodi Jugoslavije in Sovjetske 
zveze v svoji dosedanji zgodovini 
bili vedno skupaj v borbi proti 
skupnim sovražnikom tako tudi v 
zadnji vojni, ki so bili v prvih vrstah 
proti fašističnim napadalcem. «Naši 
narodi in borci sovjetskih oborože
nih sil, je poudaril maršal Sudec, 
visoko cenijo prispevek bratskih 
jugoslovanskih narodov v borbi 
proti fašističnim zatiralcem in ne 
bodo nikdar pozabili, da je jugo
slovansko ljudstvo že prvi dan na
pada na Sovjetsko zvezo izrazilo 
svojo pripravljenost skupno s so
vjetskim ljudstvom boriti se do 
popolnega poraza hitlerjevskih 
tolp.» Ko je prikazal potek beo
grajske operacije in izrekel prizna
nje jugoslovanskim in sovjetskim 
borcem pri osvoboditvi Beograda, 
je maršal Sudec ugotovil, da sta 
sovjetska armada in narodnoosvo
bodilna vojska Jugoslavije v tež
kih vojnih letih sodelovali kot res
nično bratski armadi, ki sta s krvjo 
padlih borcev zapečatili nezlom
ljivo prijateljstvo med obema na
rodoma. «Prepričani smo, da je pri
jateljstvo naših bratskih narodov 
ne le v skladu z njunim lastnim 
interesom, temveč je tudi v inte
resu socializma in komunizma, v 
celoti, v interesu združitve proti- 
imperialističnih sil, v interesu utr
ditve miru in prijateljstva med na
rodi,* je zaključil maršal Sudec.

Po končani seji se je predsednik 
republike maršal Tito delj časa
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WiIson spopolnil vlado 
Walkerjeva posvetovanja

Walker odpotuje v nedeljo v ZDA - Včeraj 
je sprejel sovjetskega poslanika Soldatom

LONDON, 20. — Predsednik bri
tanske vlade Harold Wilson je 1- 
menoval danes 32 novih ministrov, 
med katerimi, so tri ženske. Po
poln seznam laburistične vlade vse
buje okoli sto osebnosti proti 80 
v konservativni vladi. Popoldne je 
Wllsona sprejela kraljica.

Novi zunanji minister Gordon 
Walker nadaljuje stike z diplo
matskimi predstavniki v Londonu. 
Včeraj je sprejel ameriškega po
slanika, danes pa nizozemskega 
zunanjega ministra Lunsa, ki Je 
prišel v ta namen iz Rima v Lon
don. Po razgovoru z Walkerjem je 
Luns izjavil, da britanska vlada 
sedaj proučuje zadeve, ki se tiče
jo Evrope, politične enotnosti, u- 
stanovitve večstranske jedrske sile 
in odnosov s skupnim tržiščem «v 
zelo odprtem duhu, ne da bi ho
tela zapreti katera koli vrata*. Pri
pomnil je, da po njegovem mne
nju ne bi bilo prav, če bi prehitro 
vztrajali pri britanski vladi, naj 
že sedaj izreče svoje dokončno 
mnenje o teh zadevah. Pripomnil 
Je, da Je Walker.ju obrazložil nizo
zemsko stališče. Poročal mu je tudi 
o svojih razgovorih z Erhardom in 
s člani italijanske vlade.

Walker Je sprejel danes tudi so
vjetskega poslanika Soldatova, ki 
mu Je sporočil, da ostane sovjet

ska zunanja politika nespremenje
na. Kakor je znano, bo novi an
gleški zunanji minister odpotoval 
v "nedeljo zjutraj v ZDA, od koder 
se bo vrnil v sredo. Predstavnik 
zunanjega ministrstva je izjavil, 
da ni nobenih znakov, da bo Wal- 
ker obiskal tudi Ottawo. Se prej 
se bo Walker ustavil v Nevv Yorku, 
kjer se bo razgovarjal s tajnikom 
OZN U Tantom. Danes je Walker 
poslal U Tantu pismo, v katerem 
pravi, da bo britanska vlada pod
pirala vso dejavnost Združenih na
rodov. Se posebno so zelo važni 
napori OZN za ohranitev miru in 
njeno človečansko delo, ki ga iz
polnjujejo njene specializirane a- 
gencije ter socialne in politične u- 
stanove, ki so odvisne od OZN.

Walker je poslal pismo tudi sve
tu NATO v Pariz, v katerem izra
ža upanje, da se bo mogel udele
žiti dela tega sveta v decembru.

Predsednik kanadske vlade Pear- 
son javlja, da je povabil Harolda 
Wilsona, naj obišče Kanado. Wil- 
son je odgovoril, da bo šel skozi 
Ottawo, «ko bo obiskal ZDA*. Ka
nadski zunanji minister Paul Mar
tin pa je izjavil, da bo zelo zado
voljen, če bo britanski zunan|i mi
nister Walker obiskal Kanado.

razgovarjal s člani sovjetske dele
gacije in z zastopniki glavnih mest 
republike, ki so se udeležili pro
slave, in z drugimi visokimi gosti.

V okviru proslav 20. obletnice 
osvoboditve Beograda so danes ob 
navzočnosti več tisoč Beograjčanov 
in gostov v Jajincih, kjer so nem
ški okupatorji množično streljali 
rodoljube, odkrili spominski park. 
Istočasno so zastopniki mesta Beo. 
grada, množičnih organizacij, ju
goslovanske in sovjetske armade 
položili vence na grobove osvobo
diteljev Beograda. Z venci so biH 
okrašeni tudi grobovi narodnih he
rojev na Kalemegdanu in grobovi 
padlih v okupiranem Beogradu.

Ob obletnici osvoboditve Beogra
da je med drugim čestital držav
nemu tajniku za narodno obrambo 
armadnemu generalu Ivanu Goš- 
njaku tudi sovjetski obrambni mi
nister maršal Malinovski.

Predsednik republike maršal Ti
to je za sposobnost v poveljeva
nju, za junaštvo, pokazano v borbi 
proti skupnemu sovražniku, hitler
jevski Nemčiji, za zasluge v raz
voju in utrditvi prijateljsikh odno
sov med oboroževalnimi silami So
vjetske zveze in Jugoslavije po
smrtno odlikoval maršala Birjuzo
va z redom narodnega heroja, ge
neralnega polkovnika Zdanova pa 
z redom vojne zastave. Z visokimi 
jugoslovanskimi odlikovanji so bili 
posmrtno odlikovani tudi ostali čla
ni sovjetske vojaške delegacije, ki 
so se včeraj ponesrečili na Avali.

Posmrtni ostanki članov sovjet
ske delegacije bodo jutri dopoldne 
na mrtvaškem odru v Domu JLA 
popoldne pa jih bodo prepeljali z 
letalom v Moskvo.

Prvi tajnik CK KP SZ Brežnjev, 
predsednik prezidija vrhovnega 
sovjeta ZSSR Mikojan in predsed
nik sovjetske vlade Kosigin so se 
v skupni brzojavki zahvalili pred
sedniku republike maršalu Titu za 
sožalje ob smrti sovjetskih voja
ških poveljnikov. «To sožalje, se 
poudarja v brzojavki, sovjetsko 
ljudstvo visoko ceni kot izraz pri
jateljstva med Jugoslavijo in So. 
vjetsko zvezo.*

B. B.

Včerajšnja proslava dvajsetlet
nice osvoboditve Beograda je bi
la v znamenju žalovanja zaradi 
tragične smrti pri hudi letalski 
nesreči šestih sovjetskih poveljni- 
kov, ki so sodelovali pri osvobo
ditvi in ki jih je predsednik 
SFRJ včeraj posmrtno odlikoval 
z visokimi odlikovanji.

V Rimu pa se je sovjetski mi- 
nister za trgovinsko mornarico 
sestal s svojim italijanskim kole- 
gom in razpravljal o možnosti 
sovjetskih naročil v italijanskih 
ladjedelnicah. Hkrati je bilo oh- 
javljeno v Moskvi poročilo o raz- 
govorih med zunanje-trgovinski- 
ma ministroma Mattarello in Pa- 
toličevom, ki ugotavlja, da se je 
trgovinska izmenjava med obema 
državama v šestih letih štirikrat 
povečala ter da se bo v prihod
njih letih povečalo število itali
janskih dobav, zlasti ladij in stro
jev za kemijsko industrijo. — Se
nat je v Rimu razpravljal o spre- 
membah nekaterih carinskih po- 
stavk in odobril jugosiovansko- 
italijanski sporazum o ribolovu 
na Jadranu. — Včeraj se je za
čel prvi dan uspele stavke želez
ničarjev, ki jo je napovedal sin
dikat CGIL in ki se bo nadalje
vala razčlenjeno do ponedeljka, 
26. t. m.

V Moskvi so sklenili, a'a ne bo
do objavili poročila Mihajla Su- 
slova, na podlagi katerega so 
sklenili odstavitev Hruščova. Ko
munistični partiji Velike Britani
je in švedske sta izrazili — po-
leg ostalih zahodnih partij _
zaskrbljenost zaradi načina od
stavitve Hruščova. Hkrati se je 
zvedelo, da je Hruščov pred svo
jo odstavitvijo predlagal svojega 
zeta Adžubeja za tajnika odbo
ra kmetijskih zadev. Po ponov
nem zagotovilu v predvčerajšnjih 
govorih Brežnjeva in Kosigina, 
da se zunanja politika SZ ne bo 
spremenila, je včeraj sovjetska 
vlada sporočila de Gaullu, da 
svoječasno vabilo Hruščova, naj 
francoski predsednik obišče SZ, 
še vedno velja. O spremembah v 
sovjetskem vodstvu je včeraj raz- 
pravijal tudi stalni svet NATO. 
Brežnjev in Kosigin pa sta v Mo- 
ski ameriškemu poslaniku Ko- 
hlerju izrazila željo, naj bi se od
nosi med obema državama zbolj
šali. J

Predsednik kitajske vlade Cučn. 
laj je poslal že pred tremi dne
vi pismo vsem predsednikom 
vlad s predlogom za sklicanje 
svetovne konference na vrhu za 
obravnavanje prepovedi .jedrskega 
orožja in njegovega uničenja. Iz 
Tokia poročajo, da se je na šte
vilnih področjih povečala radio
aktivnost, ki jo je povzročila 
eksplozija prve kitajske bombe, 
toda povečana radioaktivnost ni 
še nevarna. V ZDA pa so mne
nja, da bo v kratkem eksplodi
rala druga kitajska atomska 
bomba.

Včeraj je v New Yorku umrl 
v starosti 90 let bivši ameriški 
predsednik Herbert Hoover, ki je 
bil na oblasti med hudo gospo
darsko krizo v ietu 1929. V letu 
1934 je nastopil proti Roosevel
tovemu programu «New Deal», 
pred drugo svetovno vojno pa se 
je boril proti intervenciji ZDA v 
Evropi, a leta 1943 je nasproto
val sporazumu o brezpogojni ka
pitulaciji Italije.
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Vreme včeraj: naj višja temperatu
ra 15.5 najnižja 11.8, ob 19. uri 
13.2; vlage 57 odst., zračni tlak 
1017.7 narašča, veter 18 km seve- 
rozahodnik, nebo l desetino poobla- 
čeno, morje rahlo razgibano, tem
peratura morja 17.8 stopinje. Tržaški dnevnik Danes, SREDA, 21. oktobra

Urška
Sonce vzide ob 6.29 In zatone ob 
17,10. Dolžina dneva 10.41. Luna 
vzide ob 17.42 in zatone ob 6.25 

Jutri, ČETRTEK, 22. oktobra
Zori slava

SEJA DEŽELNEGA SVETA

Odobritev zakonskega načrta 
o prejemkih deželnih nslnžbeneev

Pereča vprašanja zaposlitve v goriški pokrajini ter živinoreje in gozdar
stva v deželi, predmet interpelacij svetovalcev - Prihodnja seja v petek

Na včegpjšnji seji deželnega sve
ta so odobrili novo besedilo zako
na, ki vsebuje predpise o prejem 
kih osebja, ki so ga dali deželi na 
razpolago občinski, pokrajinski in 
državni uradi ali ki ga je dežela 
začasno sprejela v službo za prvo 
postavitev deželnih uradov. Zakon 
60 sprejeli soglasno z izjemo ko
munistične skupine, ki se je stri
njala z devetimi členi in je naspro
tovala le enemu, to je tretjemu. 
Vsi pa so nato glasovali za pred
log, naj postane zakon čimprej ve
ljaven. Razpravljali so tudi o pe
tih interpelacijah in o enem vpra
šanju.

V začetku seje je deželni svet po. 
častil spomin žrtev iz Vajonta. 
Najprej je spregovoril nekaj občut
nih besed predsednik sveta de Ri- 
naldini, nakar so se pridružili sve
tovalci Rigutto (KD), Coghetto 
(KPI), Devetag (PSDI), Boschi 
(MSI), Giacometti (PSI) in Skerk 
(t,SS). Svetovalec Rigutto je dejal, 
da je treba biti pravični s prežive- 
Pml ter jim vsestransko pomaga
ti, kar se pa mrtvih tiče, je me
nil, da je pač šlo za usodno ele
mentarno nesrečo.

Svetovalec Coghetto (KPI) je de. 
jal, da je treba popolnoma osvetli
ti krivdo za katastrofo ter z vne
mo začeti s temeljito obnovo, kaj
ti doslej je bilo le premalo stor
jenega in živi še mnogo ljudi, ki 
so izgubili vse, v barakah. Sveto
valec Giacometti (PSI) je rekel, da 
Je treba storiti vse, da se takšne 
katastrofe ne bodo več ponavljale 
ter začeti takoj z obnovo. Sveto
valec Skerk je rekel, da je sloven
sko prebivalstvo globoko sočustvo
valo s prizadetim ljudstvom ter 
naj dežela stori vse, kar je mogo
če da se mu olajšajo posledice. 
Odbornik za delo in skrbstvo Giust 
je rekel, da bi morala vsedržavna 
raziskovalna komisija čimprej ugo
toviti odgovornost za nesrečo, tako 
da bodo dosegli prizadeti prebival
ci svojo pravico. Predsednik dr. 
Berzanti je dejal, da bo dežela sto. 
rila vse, da lahko preživeli prične
jo redno življenje.

Zatem je odbornik za zdravstvo 
dr. Nardini odgovoril na vpraša
nje svetovalca MSI Morellija o 
19 bolničarkah, ki so zaposlene v 
ambulantah v begunskin tabori
ščih na Opčinah in Padričah, ki 
pa ne uživajo niti socialnega in 
bolniškega zavarovanja niti do
pustov niti 13. plače. OdbomiK 
Nardini je dejal, da ne more de
žela ničesar ukreniti, ker je se
daj stvar pred . sodiščem,, ker to
žijo bolničarke notranje ministr
stvo. ... .

Sledila je interpelacija sveto
valca KPI Bergomasa o resnem 
skrčenju zaposlitve delovne sile 
v goriški pokrajini. V času ne
kaj mesecev so razna zasebna in 
javna podjetja skrčila delovni ur
nik in sporočila, da nameravajo 
odpustiti delavce. Tako je pred 
kratkim podjetje »Cotonificio 
Triestino> sklenilo, da bo odpusti
lo 300 delavcev v tovarnah v Go
rici in Ronkah. Resne posledice 
ima tudi skrčenje delovnega ča
sa v državnih podjetjih SAFOG 
v Gorici, OET v Tržiču in v CR- 
DA K temu je treba dodati tudi 
krizo gradbene industrije ravno 
tik pred zimo. Dežela je zbudila 
dobre upe med prebivalstvom, ki 
meni, da bo lahko odstranila 
vzroke zastoja v industriji in v 
kmetijstvu ter pripomogla h go
spodarskemu in socialnemu na
predku. Bergomas je vprašal, kaj 
namerava ukreniti deželni odbor, 
da se prepreči val odpustov ter 
krčenje delovnega umika.

Odbornik Marpillero je odgovo
ril, da so se znaki gospodarske 
krize pokazali tudi v goriški po
krajini, čeprav v manjši meri. O- 
menil je težave, na katere je na
letela pokrajina zaradi njenega 
velikega skrčenja z mirovno po
godbo, saj se je njeno ozemlje 
zožilo na eno šestino. To je tudi 
omajalo organizacijo njenega go
spodarstva. Zatem je omenil glav
na industrijska podjetja v pokra
jini ter rekel, da delajo tržiške 
ladjedelnice normalno s svojimi 
5C00 delavci in nameščenci. Odbor 
bo napel vse sile, da se ladjedel
nicam zagotove nova naročila. Od
bornik je zatrdil, da niso ladjedel
nice v zadnjem času nikogar od
pustile, niti skrajšale delovnega ur
nika. Pri SAFOG je zaposlenih 700 
oseb, do katerih dela ena tretjina 
samo 40 ur na teden. V Elektro- 
mehaničnih delavnicah v Tržiču 
(OET) je zaposlenih 845 oseb, ki 
delajo s skrčenim delovnim umi
kom. Takšna je slika zaposlitve v 
podjetjih z državno udeležbo in ni 
zadovoljiva niti preveč zaskrblju
joča.

Drugačen pa Je položaj v tekstil
ni, gradbeni in živilski industriji, 
pri čemer Je treba upoštevati, da 
se je obseg prodaj skrčil. V pod
jetju «Cotonificio Triestinoi), ki za
posluje 3600 oseb, od teh 3.2000 v 
Gorici in 400 v Ronkah, ni bilo do 
sedaj odpustov. Pred kratkim je 
hotelo podjetje odpustiti 300 delav. 
cev, toda posegle so vmes oblasti 
in sedaj uživajo ugodnosti dopol
nilne blagajne.

Precej občutna pa Je kriza v 
gradbeništvu, ker so mnogo del 
končali, novih pa je malo. Skrče
nje kreditov in podražitev gradbe
nega materiala ter zmanjšanje ob
sega Javnih del so povzročili 800 
odpustov od maja meseca. Od teh 
800 delavcev pa bi Jih lahko zapo
slili 40 odstotkov. V slaščičarski in
dustriji so zaradi manjše prodaje 
odpustili 100 delavcev, sto pa Jih 
dobiva prejemke iz dopolnilne bla
gajne. Na zasebnem področju (z 
izjemo gradbeništva) so odpustili 
350 delavcev, in sicer največ v Ma- 
rianu.

Odbornik je zagotovil, da se bo 
deželna uprava potegovala za iz
boljšanje gospodarskega položaja 
v goriški pokrajini, da pa sedaj ni
ma na razpolago sredstev za reše
vanje teh vprasan,j. Deželna uprava 
bo podprla ustanovitev Industri jske
ga področja, ki ga bo treba vključiti 
v deželni gospodarski načrt. Na
dalje se bo dežela potegovala za 
to, da bi izboljšali delovanje 
krožnega sklada. Skupno z odbor- 
ništvom za urbanistiko se bo od- 
borništvo za industrijo zanimalo 
tudi za uresničenje regulacijske
ga načrta v tržiškem pristanišču,

t£.ko da bi tudi v njem ustanovi
li široko industrijsko področje.

Sledile so tri interpelacije so
cialistov in demokr.stjanov, ki so 
se tikale živinoreje in kmetijstva 
in na katere je odbornik za kme
tijstvo Comelli odgovoril skupno, 
ker je šlo za podobno snov.

Socialisti so izrekli zaskrblje
nost živinozdravnikov in kmetov 
zaradi pomanjkanja sredstev pri 
pokrajinskem inšpektoratu za 
kmetijstvo in pri pokrajinskem 
živinozdravniškem uradu za zati- 
ranje_ živinske jetike in bruceloze. 
Vprašali so deželno upravo, ali bo 
poskrbela za sredstva. Skupina 
svetovalcev KD je vprašala de
želno upravo, kakšne ukrepe mi
sli sprejeti za zaščito in za raz
voj živinoreje v deželi, ki je ta
ko važnega pomena za desettisoče 
družin. Opomnili so tudi odbor, 
da bi bilo prav, da bi čimprej 
pripravili večleten načrt za okre
pitev živinoreje ter za zdravstve
no bonifikacijo goveje živine, da 
se preprečijo ognjišča okužb kot 
so bruceloza, tbc in slinavka. Dru
ga skupina svetovalcev KD je 
vprašala odbornika za kmetijstvo 
in gozdarstvo, kako naj se kmet
je ravnaio glede reje in selekci
je govejih pasem, da bi imeli od 
tega čim večjo korist.

Odbornik Comelli je obširno 
odgovoril na tri interpelacije in 
rekel, da ne bo treba pri teh 
vprašanjih upoštevati le živine, 
marveč tudi pridelovanje krme in 
predelovanje mleka, to je mlekar
stvo. Seveda je pri tem važno tu
di vprašanje raznih bolezni živi
ne in je glede tega položaj v Fur
laniji slabši kot v goriški in tr
žaški pokrajini. V deželi je 274 
tisoč repov goveje živine, od ka
tere je 162 tisoč repov lisaste pa
sme, 58 tisoč sive alpske pasme 
itd. Odbornik je navedel še raz
ne druge zanimive podatke.

Končno je pristojni odbornik 
odgovoril na interpelacijo socia
lističnega svetovalca Mora o uvr
stitvi gozdarjev v deželno službo 
ter rekel, da bi jim morali pove
riti vso skrb za čuvanje gozdov. 
Sedaj dela na vsem deželnem po
dročju 126 gozdarjev, kar je pre
malo. Odbornik je dejal, da vpra
šanje sedaj vneto proučujejo ter 
da ga bodi skušali ugodno rešiti 
Navedel je tudi nekatere podat
ke, iz katerih sledi, da je več 
gozdarjev, kot jih je naštel sve
tovalec Moro.

Sledila je izčrpna razprava o 
zakonu o prejemkih deželnih u- 
Mpžljenceg Jd. se.J.e zaključila 
kot smo žp v začetku omenili, z
njegovo odobritvijo.

Prihodnja seja bo v petek in 
bodo razpravljali o gospodarskem 
načrtovanju.

Seja tržaškega 
občinskega odbora

K BREZPLAČNEMU RAZDEUEVANJU S0LSK1H KNJIG

Tudi učitelji morajo dobiti 
šolske knjige brezplačno
Kako bo z letošnjimi večernimi tečaji za odrasle? - Pode
želski učitelj naj bo stalno v kraju svojega službovanja

Kakor določa zakon, so tudi le
tos brezplačno razdelili učencem 
osnovnih šol šolske učbenike. Na 
slovenskih šolah niso dobili slo
venske čitanke le učenci iz 5. raz
reda. Upati je, da bodo rokopise, 
ki so bili že predloženi, čimprej 
odcali v tisk in knjigo izročili u- 
čencem, tako da ne bo prišlo do 
običajnih zavlačevanj m pritožb 
staršev ter učiteljev.

Glede učnih knjig na osnovnih 
šolah pa smo te dni slišali nena
vadno pritožbo učiteljev. Za slo
venske učbenike je najprej skrbe
la bivša ZVU, nato ravnateljstvo 
urada za javno vzgojo pri vlad
nem generalnem komisariatu, do
kler ni po ustanovitvi dežele pre
vzelo njegove funkcije šolsko skrb
ništvo. Tako ;e pred nekaj dnevi 
prevzelo vse učbenike za sloven
ske šole šolsko skrbništvo v Ulici 
Frausm.

Učenci dobijo brezplačno šolske 
knjige, učitelji pa jih ne morejo 
dobiti niti brezplačno niti proti 
plačilu. Tako se dogaja, da učen
ci imajo učbenike, učitelji pa ne 
in morajo zaprositi svoje učence, 
da jim posodijo knjigo za razla
go, izpraševanja ali če hočejo sle
diti čitanju. To je zares čudno.

izključno o proslavi desetletnice 
priključitve Trsta k Italiji, ki bo 
26. t. m. Občinski odbor je skle
nil, da bo zaprosil razna podjetj
ih in ustanove, naj oprostijo svo
je delavce, in uslužbence dela ob 
uri, ko bo na Trgu Unita slovesen 
dvig zastave, da se ga bodo lahko 
udeležili. Poleg tega bo občinski 
odbor zaprosil šolsko skrbništvo 
naj odredi, da bodo 26. t. m. vse 
šole zaprte. Nadalje je odbor skle
nil, da bo predlagal na petkovi seji 
občinskega sveta, naj se seja ob
činskega sveta, ki bi morala biti 
26. t. m., predloži na dan pozneje.
Župan je sporočil, da so doslej pri
javila svojo udeležbo na manifesta
ciji 26. t. m. sledeča mesta odliko
vana z zlato kolajno: Turin, Geno
va, Neapelj, Benetke in Reggio 
Emilia.

Odbor je sinoči tudi sklenil, da 
bodo bolnišnico za kronične bolez
ni pri Sv. Ivanu imenovali po po
kojnem predsedniku pokrajinske 
uprave Ettoru Gregorettiju.

Odbornik za javna dela inž. Co- 
lautti pa je podal poročilo o svo
jem resoru, o katerem pa bomo 
pisali jutri.
........................................... .

IZ POROČILA OBČINSKEGA ODBORNIKA ZA PRORAČUN

Iz hude denarne stiske si bo občina 
nujno morala pomagati s posojili
Občina ima sedaj na razpolago letnih 734 milijonov 158.774 lir za vračanje morebitnih posojil

Zdi se nam, da bi šolska oblast 
to zadevo prav lahko rešila. Uči
telji naj bi lahko kupili knjige, 
ki jih potrebujejo, izkupiček pa 
naj bi sel v šolske blagajne. Si
cer pa bi bilo še najbolje, da bi 
šolsko nadzomištvo dodelilo brez
plačno vsaki šoli toliko učbeni
kov, kolikor jih potrebujejo uči
telji.

Ker smo že pri šolskih zadevah 
in tudi zaradi tega, ker so že tu 
jesenski in zimski dnevi, bi radi 
vedeli, kako bo letos z večernimi 
tečaji za odrasle, ki so jih po na
ročilu ministrstva za javno vzgo
jo imeli lani učitelji po nekate
rih vaseh. Lani so bili taki teča
ji prvič, a so se začeli nekoliko 
prepozno. Rečeno je bilo, da bo
do taki tečaji tudi letos. Zato bi 
bilo pravilno, da bi se začeli že 
v prihodnjem mesecu, tako da bi 
se lahko zaključili pred začetkom 
spomladanskih del.

Za zaključek pa bi radi izrazili 
željo staršev, zlasti iz podeželskih 
vasi, da bi namreč učitelji, ki so 
že v stalni službi, bili na svojih 
službenih mestih ne samo za ure 
pouka. Učitelj namreč ni birokrat, 
ki odbije ure svoje službe v u- 
radih.

lago občinski upravi. Odbornik je 
dejal, da denarno osnovo občin 
predstavljajo davčni dohodki, na 
osnovi katerih lahko občinske u- 
prave jamčijo vračilo letnih obro
kov kreditnim zavodom. Na osno
vi lanskega finančnega leta in na 
osnovi dosedanjih obveznosti, ki 
jih ima občinska uprava na pred
videne dohodke, je stanje tržaške 
občine sledeče: Občina ima na raz
polago 734 milijonov 158.774 lir za 
vračilo morebitnih posojil. Ta letna 
vsota, ki jo ima sedaj na razpola
go občina, pomeni, da občinska 
uprava sedaj lahko najame pri Tr
žaški hranilnici 3 milijarde 951 mi
lijonov lir posojila s 7,75 odst. ob
resti z vračilom v petnajstih le
tih.

Odbornik je nato ugotovil, da 
ima za bodoče občinska uprava na 
razpolago, da lahko najame 3 mili
jarde 951 milijonov lir posojil; te
mu je treba dodati še 1 milijardo 
328 milijonov lir, ki jih mora ob
činska uprava dobiti od države kot 
vračilo za leto 1962, za ukinjeno 
trošarino na vino. To pomeni, je 
dejal odbornik, da občinska upra
va v prihodnjih letih lahko razpo
laga s 5 milijardami 279 milijonov
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USPELA STAVKA ŽELEZNIČARJEV SFI-CCIL

Skoraj vsi vlaki ustavljeni 
ob 75-odstotni udeležbi v stavki
Danes celodnevna stavka kamnarjev in delavcev lesne stroke, jutri pa stavka v oblačilni stroki

Iz poročila, ki ga je podal na 
petkovi seji občinskega sveta od
bornik za proračun dr. Verza ob 
predložitvi v obravnavo in odobri
tev letošnjega občinskega proraču
na, je razvidno, da je tržaška ob
čina v hudi denarni stiski. Odbor
nik je to odkrito in jasno priznal, 
hkrati pa je tudi predlagal nekate
re rešitve, ki naj bi vsaj za silo 
pripomogle, da bi občinska uprava 
zlasti v prihodnjih dveh letih pri
šla do denarnih sredstev za nuj
na javna dela. Eno od teh sredstev 
za izredne izdatke, naj bi bila tu
di posojila.

V tej zvezi je dr. Verza odkrito 
povedal, da redni občinski dohod
ki, kljub popolni uveljavitvi vseh
zakonskih predpisov o krajevnih 
financah in o davčni obremenitvi 
ne zadostujejo niti za redne obvez
ne izdatke. Zato se mora občinska 
uprava nujno zateči k izrednim 
ukrepom, se pravi tudi k posoji
lom na dolgoročno odplačevanje, 
da lahko izvede vsaj minimalni 
upravni program.

Da bi podkrepil nujnost najema- 
_. nja posojil za izredne nujne izdat,-

_ Sinoči se je sestal tržaški občin- ke, je odbornik prikazal sedanje 
ski odbor, ki je razpravljal skoraj i stanje denarnih sredstev na razpo-

Stavka, ki jo je napovedal sindi
kat železničarjev SFI-CGIL, je prav 
dobro uspela, če pomislimo, da re 
je ostali sindikati niso udeležili, 
železničarji na vlakih, to je stroje
vodje in sprevodniki, so stavkali 
od 9.30 ure do 13. ure in bodo po
novili stavko vsak dan ob teh urah 
do nedelje, železničarji, zaposleni 
na postajah, v delavnicah, na pro
gi ali v uradih pa stavkajo ob raz
ličnih urah, kakor je pač zanje naj. 
bolj primemo, da je stavka čim 
bolj učinkovita. S stavko protesti
rajo železničarji predvsem, ker 
jim niso preuredili plač in uredili 
nekaterih zadev, glede katerih so 
se že sporazumeli z ministrstvom.

Na področju tržaškega železni
škega ravnateljstva, ki sega do Tr
biža in do Portogruara, je stavka
lo 75 odstotkov vlakovnega osebja 
in 85 odstotkov funkcionarjev, med. 
tem ko je bil nižji odstotek med 
osebjem v uradih. Železniški pro
met je skoraj v celoti počival, saj 
so vozili le nekateri vlaki v med
narodnem prometu, medtem ko so 
krajevni vlaki odpadli, vlaki na 
daljših notranjih progah pa bili 
ustavljeni. Določene vlake pa Je na. 
domestila železniška uprava z av
tobusi. Da ne bi preveč trpeli pot- 
niki, je sindikat pooblastil železni
čarje, da so ustavili vlake tudi do 
29 minut pred stavko na večjih 
postajah.

Danes bo 24-uma enotno stavka 
delavcev kamnarske in lesne indu
strije, ki se borijo za sklenitev no
ve delovne pogodbe, medtem ko je 
delodajalci sploh nočejo skleniti in 
postavljajo zato nalašč takšne po
nudbe, da ilh sploh ni mogoče vze
ti za podlago pogajanj. Tako so 
na primer industrije! lesne stroke 
ponudili samo dva odstotka povi
ška proizvodne nagrade in tri od
stotke poviška osnovnih mezd, ki 
znašajo celo za specializirane de
lavce komaj nekaj več kot 50.000 
lir na mesec. Obe stavki bosta v 
pokrajinskem obsegu in sta Jih na. 
povedala sindikata enotno.

Kamnarski delavci se bodo da
nes ob 8.30 sestali na skupščini v 
prostorih prosvetnega društva «Igo 
Gruden« v Nabrežini, kjer bodo 
sprejeli važne sklepe glede bodoče 
stavkovne borbe, da bi prisilili de
lodajalce k popuščanju. Delavci les. 
ne stroke ja se bodo sestali na 
enotni skup čini na sedežu sindika
ta CGIL v Ul. Pondares št. 8, kjer 
Jim bodo sindikalni voditelji poro
čali o vzrokih spora.

Jutri pa bo enotna 24-uma stav
ka delavk In delavcev oblačilne in-

bila pogajanja o kvalifikacijah in 
o sklenitvi nove delovne pogodbe.

Otvoritev novih 
prostorov INCA-CGIL

Danes ob 18. uri bo v Ul. Pon
dares št. 8 v pritličju otvoritev 
novih prostorov patronata INCA- 
CGIL. Pri otvoritvi bo navzoč glav
ni tajnik INČA dr. Marturano, ki 
bo ob 18.30 tudi predaval o ((Zašči
ti pred nevarnostmi na delu«.

Z avtom je podrla pešca
Na Obrežju N. Sauro »e je vče

raj zjutraj dogodila prometna ne
sreča. 72-letni upokojenec Valeno 
Cemivani iz Ul. Rossetti li je 
na prehodu za pešce prečkal o-

brežje, ker je bil namenjen v 
glavno ribarnico. Tedaj je v sme
ri proti Sv. Andreju z avtom TS 
442S>4 privozila 45-letna Minerva 
Medin iz Ul. Bellosguardo 2 in 
trčila v Cemivanija. Mimoidoči 
so ponesrečencu priskočili na po
moč ter poklicali rešilni avto, s 
katerim so ga odpeljali v bolniš
nico. Sprejeli so ga na nevroki
rurški oddelek, kjer se bo moral 
zdraviti od 30 do 40 dni zaradi 
ran in udarcev po čelu, obrazu 
in zloma leve nadlakti. Čemiva- 
ni, ki je tudi izgubil spomin, si 
je verjetno prebil tudi lobanjo. 
Na kraju nesreče so potrebne for
malnosti opravili agenti promet
ne policije.

PRISPEVAJTE ZA 
DIJAŠKO MATICO I

lir. Odbornik je sam priznal, da 
je ta vsota zelo nizka, če se upo
števajo potrebe občinske uprave, 
da pa je treba pri tem upoštevati 
tudi dejstvo, da se občinski dohod
ki od leta do leta večajo, kar po
meni, da se veča tudi možnost ob
čine za najemanje večjih posojil, 
in da to predstavlja trenutno edi
no gotovo osnovo za izredne izdat
ke občinske uprave v prihodnjih 
letih.

Delovanje «Centra 
za gospodarski razvoj»

Sestal se je upravni svet Centra 
za gospodarski razvoj, kateremu 
predseduje Padoa in- na katerem 
so bili prisotni: župan Franzil,
predsednik pokrajine Delise, pod- 
prefekt Miceli, predsednik trgovin
ske zbornice Caidassi, predsednik 
velesejma Suttora in predsednik 
industrijskega pristanišča Visintin. 
Odobrili so obračun za leto 1963-64 
ter poročilo predsednika o delova
nju ustanove. Poleg tega je pred
sednik poročal o pripravah za raz
stavo «Trst — 1954-64, deset let 
dela«, ki jo center ureja po na
logu vladnega komisariata in ki bo 
odprta od 26. oktobra do 29. no
vembra. Med razstavo bodo prire
dili več predavanj o razvoju trža
škega gospodarstva.

Dodatna taksa 
za vizume za ZAR

Pokrajinska turistična ustanova 
sporoča, da Je urad za turistične 
informacije Združene arabske re
publike sporočil, da Je treba poslej 
za vstopni vizum v ZAR poleg do
sedanjih 1200 lir doplačati še 1250 
lir kot prispevek v sklad za ohra
nitev nubijskih spomenikov.

Ta odlok velja tudi za tiste, ki 
so dobili vizum pred objavo odlo
ka. Dodatni znesek bodo morali 
plačati ob vstopu na ozemlje ZAR.

Včeraj se je na prefekturi pod 
predsedstvom predsednika tržaške 
pokrajine dr. Deliseja drugič sesta
la ((Komisija za Trst«, ki je bila 
sestavljena na osnovi člena 70 po
sebnega statuta. Komisija je pri
stojna, da odloča o uporabi skla
da 10 milijard lir letno, ki je bil 
doslej na razpolago vladnemu ko
misariatu in ki bo odslej naprej 
za nadaljnjih deset let predstavljal 
poseben državni prispevek Trstu.

Na včerajšnjem sestanku je rav
natelj za finance vladnega komisa
riata Zicari podal obširno poroči
lo o proračunu tega sklada za le
tošnje drugo polletje, in sicer od 
1. julija do 31. decembra letos. Dr. 
Zicari je na sestanku komisije ob
razložil posamezne postavke izdat
kov, ki pridejo v poštev v okviru 
letošnjega proračuna tega sklada. 
Poleg tega je obrazložil tudi dose
danje izdatke, ki so bili nakazani 
iz ostankov dosedanjih skladov. 
Člani komisije so vzeli na znanje

S Vodstvo avtofilotramvajske služ
be Acegat sporoča, da bo od četrt
ka 22. t. m. Ul. Navali zaprta za 
promet med Ulico S. Marco in lad
jedelnico. Zaradi tega bo proga 
št. 27 (Sv. Jakob - Sv. Andrej) pre. 
usmerjena po novi zvezi Ul. S. 
Marco - Lloydov stolp.

Z Danes zvečer ob 19. uri bo v
dvorani kulturnega krožka «Rodol- 
fo Morandi« na Trgu San Giovan- 
ni 1 prof. Walter Peruzzi, tajnik 
informacijskega centra iz Verone, 
govoril o temi: »Združevanje na ba. 
zi in opozicija sistemu«.

PREDAVANJE PROF. TONETA PERUSKA

Plastična slika Mate Balote
V izredno lepo sestavljenem predavanju je istrski 
pesnik in znanstvenik polno zaživel pred poslušalci

spominja na Cankarja. Tretja kom
ponenta njegovega pesniškega dela 
pa je socialna nota.

Vse pesmi je Balota napisal v 
času od 1930 do 1937. Njegova 
zbirka «Dragi kamen» je izšla prvič 
l. 1938. Pozneje je napisal vrsto 
feljtonov pod imenom «Istra se 
mijenja«. L. 1945 je izšel njegov 
roman «Tijesna zemlja», v katerem 
opisuje razpad istrske vasi. Sicer 
pa se je Mate Balota — s pravim 
imenom Mijo Mirkovič — ukvar
jal z velikim luteranom Matijo Via- 
Čičem iz Labinja (Matthias Flacius 
Illgricus). Knjiga o Vlačiču je za
res njegovo življenjsko delo in je 
bil zanjo tudi nagrajen. Njegovo 
največje strokovno delo (kot eko
nomista) pa je «Ekonomska histo- 
rija Jugoslavije».

Predavatelj je svoje zelo zanimi
vo sestavljeno predavanje še po
pestril z izvajanjem (na magneto
fonskem traku) igranja na «rože- 
nice», odlomkom «Roženic» Mate- 
tič-Ronjgova v izvedbi zagrebške
ga mladinskega zbora, recitiranjem 
Marije Crnobori in tudi s predva
janjem Balotovega govora v disku
siji na simpoziju o narodnem pre
porodu v Istri in Dalmaciji l. 1962. 
Nekaj pesmi pa je recitiral Josip 
Percan, prav tako gost iz Pulja.

Predsednik kluba je na koncu 
podaril gostoma vsakemu po en 
akvarel, medtem ko jima je ob
činstvo izrazilo hvaležnost s spon
tanim ploskanjem.

Zborovanje KPI

Včerajšnji tretji večer Slovenske
ga kluba v novi sezoni je bil po
svečen istrskemu pesniku Mati Ba- 
loti. Kot je predsednik kluba v 
pozdravnih besedah omenil, je na
men kluba posvetiti vsako sezono 
kak večer eni ali drugi osebnosti 
tudi iz hrvatske Istre (lani n. pr.
Dragu Gervaisu). O Baloti je vče
raj predaval prof. Tone Peruško 
iz Pulja, najboljši poznavalec tega 
velikega Istrana. (Za izdajo pri Ma
tici Hrvatski je tudi uredil knjigo 
Balotovih del l. 1959 «Proza i poe
zija«.)

V začetku predavanja je prof.
Peruško najprej na kratko prika
zal razliko med Baloto in Ger- 
vaisom, ki je tudi istrski pesnik.
Toda Gervais je pesnik Liburnije, 
tistega predela Istre, ki se je naj
prej civiliziral. In medtem ko po
je Gervais v najbolj melodiozni 
čakavščini, je dialekt Balote što- 
kavsko-čakavski, bolj trd, kakor je 
predel Istre za Učko tudi po lju
deh trd, civilizacijsko bolj zaostal.
Toda tako kot Gervais Balota ni 
istrski pesnik samo po dialektu 
temveč po tematiki, po pesniškem 
izrazu in po pesniški sliki Istre in 
njenih ljudi.

Mate Balota je pesnik tistega 
predela Istre, kjer je še danes 
ohranjena glasbena folklora, origi
nalna istrska glasbena lestvica in 
pa stari inštrument «roženice».
(Balotovo pesem vRoženice» je I- 
van Matetič-Ronjgov uglasbil.) To
da Balota v svojih pesmih niti ni 
prikazal Istre iz časa, ko je pisal 
pesmi, temveč Istro iz svoje mla
dosti, kmečko, ribiško, patriarhalno 
Istro. Predavatelj je za to navedel 
dva osnovna razloga: subjektivne
ga, iracionalnega in objektivnega, 
racionalnega. Prvi je v tem, da je 
Balota tudi kot profesor in znan
stvenik vedno v sebi ostal kmet, 
ribič. Toda kot znanstvenik je tudi 
racionalni ekonomist, ki ve, da si 
vsaka družba, vsak razred gradi 
lastno civilizacijo, običaje, moralo, 
ki niso manj vredni od istih vred
nost drugega razreda. Zato podaja 
Balota v pesniških slikah oblike 
kmečkega umetniškega doživljanja 
in umetniškega izražanja. In tako 
so pri njem pogoste tudi pesmi 
s cerkveno tematiko, čeprav je bil 
sam ateist.

Kot pravi umetnik si je Mate 
Balota ne le ustvaril lasten umet
niški izraz temveč je našel tudi 
tisto stališče, po katerem je roč
no delo družbeno enako vredno 
umskemu. To pa pomeni v končni 
konsekvenci in v istrskih posebnih 
razmerah enako vrednost vasi in 
mesta, kmečke in mestne civiliza
cije. S takega svojega stališča je 
Se kot: 3Betetni mladenič v neki 
razpravi povedal približno tole: 
spoštujerito va$e, toda naše je prav 
toliko vredno; vaše ima prete
klost, a naše ima bodočnost. Pri 
tem je zelo značilna njegova pe
sem «Božični račun s gospodinon 
Benedeton» (t. j. Benitom Mussoli
nijem). V pesmi ni mržnje in ne 
šovinizma. Gre za zgodovinski obra
čun z močno humano noto pa tudi 
močno narodno samozavestjo.

Posebej pa velja poudariti, da 
je v Balotovi poeziji skoraj povsod
prisotna mati, po čemer močno_________________________________________________
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Na včerajšnjem sestanku «komisije za Trst»

Poročilo o polletnem proračunu 
iz sklada 10 milijard lir

O posameznih postavkah tega proračuna ho 
komisija razpravljala na današnjem sestanku

Danes ob 18. uri bo na sedežu 
v Ul. Capitolina 3 zborovanje ko
munistov — pristaniških delavcev, 
katerim bo govoril senator Vidali 
o zadnjem razvoju političnega po
ložaja in o bližnjih volitvah.

Ob 20. uri bo na sedežu partije 
v Nabrežini skupščina članov, ka
terim bo govoril Davide Pescato- 
ri, ob 20.30 pa bo na partijski skup
ščini v Ljudskem domu v Križu 
govoril Franc Gombač.

Danes ob 12. uri bo volilno zbo
rovanje KPI v industrijskem pri
stanišču pred tovarno Vetrobel-ce- 
mentama. Govoril bo inž. Nino Cuf- 
iaro.

Ob 18.30 bo v Ul. Archi pred 
šolo govoril Claudio Tonel.

Danes sta se poročila 
ANY GRISON 

in
KLAVDIJ PALČIČ 

Mlademu varu iskreno česti
tajo in želijo Qbilo sreče člani 
AK Jadmh " in
ciative.

Uredništvo in uprava Pri
morskega dnevnika iskreno če
stitata svojemu sodelavcu 
Klavdiju Palčiču in Anny Gri- 
sonovi k njuni današnji poro
ki in jima želita obilo sreče 
in zadovoljstva v zakonskem 
življenju.

SMRTNE POSLEDICE PROMETNE NESREČE PRI DEVINU

Dvakrat povoženi pešec 
podlegel hudim poškodbam
Gre za 65-letnega Ersilia Dondo iz Morara pri Go
rici • Pobeglega šoferja policija še ni izsledila

Včeraj ponoči, okrog 2.30, je v 
bolnišnici podlegel hudim zadob- 
ljenim poškodbam 65-letni Ersilio 
Donda iz Morara pri Gorici, kate
rega Je predsinočn.jim, na obalni 
cesti v bližini križišča pri Devinu, 
najprej povozil 19-letni Silvio Fitz 
Iz Tržiča, Ul. Brindisi 9. nato pa 
Se neki avtomobilist, ki je potem 
zbežal, ne da bi se ustavil.

Dondo so z rešilnim avtom ne
mudoma odpeljali v bolnišnico, 
kjer so ga pridržali s pridržno pro
gnozo na nevrokirurškem oddelku 
zaradi hudih notranjih poškodb, 
udarca v glavo in ran po udih. 
Nesrečnik ni imel pri sebi nobe
nega dokumenta zato ga policisti 
niso mogli identificirati, šele pozno 
ponoči jim je uspelo, da so pone
srečenca identificirali. Za nesrečni
ka pa so bile vse zdravniške nege 
zaman. Le nekaj ur po sprejemu 
v bolnišnico je izdihnil.

Kot smo včeraj poročali, se Je
dustrlje, ke rso se v Milanu raz- huda smrtna nesreča dogodila na

obalni cesti pri Devinu. Ko Je Fitz, 
ki je privozil z avtom GO 5462, po
vozit Dondo ter ga vrgel ne sredi
no ceste, je ustavil avto in pone
srečencu priskočil na pomoč. Tedaj 
je z vso brzino v smeri proti Trži
ču privozil neznani avtomobilist, 
ki je treščil v ležečega Dondo ter 
mu povzročil še hujše poškodbe. 
Brezvestni šofer pa je potem tako 
naglo zbežal, da nekaterim prisot
nim ni uspelo, da bi videli številke 
evidenčne tablice. Nekdo se samo 
spominja, da je brezvestni šofer 
vozil fiat 600, ki je imel evidenčno 
tablico z začetnimi številkami 47 
tisoč.

Ko se je neznanec oddaljil, so 
Fitz In nekateri mimoidoči poma
gali Dondi, nekdo pa Je poklical 
rešilni avto, da so Dondo odpe
ljali v bolnišnico. Njegovo zdrav
stveno stanje je bilo zelo resno 
in nekaj ur potem Je Izdihnil. Don- 
dovo truplo so premestili v mrtvaš
nico, kjer je na razpolago sodnim 
oblastem.

IZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN

Zlobni glas po telefonu 
}i je grenil življenje

Edini osumljenki niso mogli dokazati krivde 
in kazenski sodniki so jo morali oprostiti

Pred tržaškim sodnikom Brencl
jem se je morala zagovarjati 48- 
letna Maria Luisa Carta por. Han- 
dler iz Ul. Volontari Giuliani 9, 
ki je bila obtožena, da je s tele
fonom nadlegovala 51-letno Hami- 
die Fazzini por. Zupar, ki tudi 
stanuje v Ul. Volontari Giuliani 
St. 9.

Sprva so prijavili sodišču tudi 
Carmineja Lioneja, ki je stanoval 
v Handlerjevem stanovanju. Po
zneje se je celo zvedelo, da je bil 
telefon nameščen prav v njegovem 
stanovanju. Med preiskavo pa je 
ta umrl in tako se je na zatožni 
klopi znašla samo njegova gospo
dinja.

Hamidie Fazzini por. Zupar je 
prijavila policijskim oblastem, da 
jo neznanci kličejo na telefon ter 
ji grozijo, da bodo razodeli .jav
nosti neke njene intimne zadeve. 
Ženska se j* istekla k policistom 
ter zahtevala, naj se uvede stro
go nadzorstvo nad vsemi njeni
mi telefonskimi razgovori. Pristoj

ne oblasti so izvedle zahtevane u- 
krepe ter ugotovile, da je v ne
kem določenem obdobju prišlo do 
štirih telefonskih razgovorov s 
prizadeto. Policisti so ugotovili, da 
je bilo pripisati Handlerjevi tri 
telefonske pogovore, a enega neki 
drugi osebi. Agenti so seveda ta
koj zaslišali žensko, ki pa je iz
javila, da ni nikoli skušala naga
jati svoji sosedi. Med drugim je 
dejala, da je mogoče Zuparjevu 
mislila, da ji je prav ona naeaia- 
la po telefonu, ker ji ni izrazila 
svojega sožalja ob smrti njenega 
moža.

Policistom se ni posrečilo doka
zati, da je Handlerjeva zagrešila 
prekršek, vendar pa jo je sodnik 
obsodil 16. maja letos na 40.000 
lir denarne kazni. Zenska se je 
pritožila proti kazenskemu dekre
tu ter zahtevala obravnavo pred 
sodnikom. Sodnik Brenči je v teh 
dneh razsodil, da ni zagrešila de
janja ter jo je zato oprostil vsake 
krivde.

njegovo poročilo, o katerem bodo 
še razpravljali.

Komisija za Trst se bo danes po
poldne ponovno sestala in bo raz
pravljala o posameznih postavkah 
izdatkov letošnjega šestmesečnega 
proračuna, ki jih Je na včerajšnjem 
sestanku obrazložil ravnatelj za fi
nance vladnega komisariata Zicari.

V stanovanju je padla
Žrtev nerodnega padca v sta- 

rovanju je postala včeraj opol
dne 75-letna upokojenka Libera 
Pizzi por. Ielusich iz Ul. D’Aze- 
glio 3. Klečala je na hodniku, 
ker je brisala pod. Ko pa je ho
tela vstati, je zgubila ravnotežje 
in padla. Pri padcu si je Rizzije- 
va zlomila levo stegnenico. Z re
šilnim avtom so jo prepeljali v 
bolnišnico ter jo pridržali na or
topedskem oddelku s prognozo o- 
krevanja od 50 do 60 dni.

Gledališča

VERDI
V gledališču Verdi so se začele pri

prave in skušnje za bližnjo operno 
sem. no. Orkester je pod vodstvom di
rigenta Rivolija začel z vajami za o- 
pero «Wozzeck», ki predstavlja eno 
najtežjih nalog sezone. Frav tako je 
s svojimi pripravami za to delo za
čel zbor pod vodstvom dirigenta 
Kirchnerja.

Kot je bilo že sporočeno, bo otvo
ritev sezone z gala predstavo v so
boto 7. nov. ob 21. uri z nastopom 
baleta milanske Scale z naslednjim 
programom: Carski balet (glasba Čaj
kovski, koreografija Balanchine), Se
renada (glasba Čajkovski, koreogra
fija Balanchine), odlomek iz Romea 
in Julije Prokofjeva ir. Triogelnik 
De Falle v koreografiji Massine.

Ker je blagajna gledališča prejela 
številne prošnje za nove abonmaje, 
ravnateljstvo gledališča poziva vs* 
stare abonente, ki svojih abonmajev 
še niso obnovili, da to storijo čim
prej.

Obiskovalci zadnje galerije se bo
do v novi sezoni znašli v obnovlje
nem ambientu. Predvsem važna je 
obnovitev poda, ki poslej ne bo več 
škripal Abonmaji za zadnjo galerijo 
se niso podražili.

TEATRO STABILE
Danes ob 21. uri v Avditoriju (vhod 

iz Ul. Tor Bandena) za red C »Ko
mični teater« Carla Goldonija, Tekst 
Luigi Lunari. Režija Eriprando Vi- 
sconti. Scene in kostumi Luca Saba- 
telii. Glasba Doriano Saracino. Kri
tika je delo ocenila kot najboljši 
tekst na mednarodnem dramskem fe
stivalu v Benetkah.

Rezervacija in prodaja vstopnic pri 
osrednji prodajalni vstopnic v galeri
ji Protti (tel. 36-372). Cene: parter 
1500 lir, balkon 300 lir.

Nazionale 16.00 «La donnaccia« Pre
povedano mladini.

Arcobaleno 15.30 «3 notti d’amore» 
Catherine Spaak, Renato Salvatori. 
Prepovedano mladini

Excelsior 15.30 «Strano incontro« — 
Prepovedano mladini.

Fenice 16.00 «Contratto per uccide- 
re» Barvni film. Prepovedano mla
dini

Grattacielo 15.00 «Scusa, me lo pre
sti tuo marito?« Jack Lemmon. Ro- 
my Schneider.

Alabarda 16.30 «11 silenzio« Bergma
nov film. I. Thulin, G Lindblom. 
Prepovedano mlad>ini.

Filodrammatico 16.30 »I racconti del 
terrore« Technicolor. Vincent Pu
ce. Prepovedano mladini.

Aurora 16.30 «La donna di paglia«.
Cristallo 16.00 «11 giorno e I’ora» Si

mone Signoret
Capitol 16.00 »Julij Cezar« M. Bran- 

do in J. Mason.
Garibaldi 16.30 «12 pištole del West» 

Corinne Calvet.
Iropero 16.30 «Viaggio ind/imentlcabi- 

le«.
Moderno 16.00 «11 promontorio della 

paura« Gregory Pečk, Robert Mit- 
chum Prepovedano mladini.
Zadnji dan.

Astra 16.30 «4 pištole veloci«.
Astoria 16.30 «Pepe» Technicolor.
Abbazia 16.00 «11 mistero del falco« 

Humphrey Bogart.
Ideale i6.00 «Anno crudele«.
Skedenj 16.00 ((Cittadino deilo spa- 

zio« Technicolor. T. Domenghln, J. 
Morrow.

Včeraj-danes

ROJSTVA. SMRTI IN POROKE
Dne 20. oktobra se Je v Trstu ro

dilo 12 otrok, umrlo pa je 13 oseb.
UMRLI SO: 35-letni Oreste Borto- 

letto, 54-letna Norma Perini por. Lon- 
zar, 80-letna Fernanda Fabbri P°r- 
Marcheselii, 54-letni Nicefero Niclis. 
22-letni Giulio Vignes, 65-letnl Attt- 
lio Daltln, Ersilio Donda, 73-letnl Ma
rio Lorenzi, 77-Ietna Giovanna Verk 
vd. Gabriellii, 62-letna Linda Kose- 
luch por. Varkounig, 80-letni Luig' 
Rustia, 93-letna Luigia Henigmanu 
vd. Binetti, 68-letna Maria Sancin.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(19. 18. — 23. 10.)

Biasoletto, Ul. Roma 16; Al Gale* 
no, Ul S. Cilino 36; Alla Madonna 
del Mare, Trg Piave 2; SanCAnna, 
Istrska cesta 63; Davanzo, Ul. Ber- 
ninl 4: Godina A11TGEA, Ul. Glnna- 
stlca 6; Al Lloyd, Ul. Orologlo o! 
Sponza, Ul. Montorstno 9.

nočna služba lekarn
(19. 10. - 23. 10.)

Davanzo, Ul. Bernini 4; Godina Ai- 
1’IGEA, ul. Glnnastica 6; Al Lloyd. 
Ul. Orologio 6; Sponza, Ul. Montor-

Darovi in prispevki
Namesto cvetja na grob pok. Jul1' 

Jane vd. Starc s Proseka darujeta 
Miranda In Zofka Kapun 2000 lir ** 
Dijaško Matico. .

Dr. Andrej Budal daruje 10.000 ‘lr 
Dijaški Matici.

Namesto cvetja na grob pok. Ma' 
rije Sancin darujejo za Dijaško Ma
tico: Lidija Sancin 2000, Meri San
cin 500 in Pavla Sancin 500 lir.

KINO PROSEK-KONTOVEL'
predvaja danes, 21. t. m. ob 19.30 uri film:

ANIMA NERA (črna duša)
Igrajo: NADJA TILLER, ANNETTE STROIBERG. YVONNE 

SANSON in VITTORIO GASSMAN
Mladini pod 18. letom vstop prepovedan

mm na Vneti
predvaja danes, 21. t. m. ob 18. uri Dear film:

mo
LO SCIACALLO

(ŠAKAL)
Ifjnjo: JEAJf PAUL BELMONDO, CHARLES VANEL, STKFA- 

NIA 8ANDRELLI In MICHELLE MERCIER
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ZADEVA FRANCOSKIH LETAL VRSTE <<MIRAGE» SE ŠENIZAKLJUČILA

Tradicionalno nevtralni Švici 
je oborožitev prinesla nemir
Prva cena je bila sicer odobrena, toda ne tako «dodatek» nadaljnjih mili- 
jonov - Ostavke polkovnikov in kritike vladi - Švica dobi atomsko orožje

Švica je «mirni kotiček« ne sa- 
Mo v Evropi, pač pa na vsem 
*vetu, kajti široke javnosti ne 
buri niti njena zunanja, niti no
tranja politika in ta dežela ži
vi nekako v znaku tradicije in 
urejenosti.. Zato je »škandal«, do 
katerega je prišlo pred kratkim, 
vzbudil še veliko več prahu kot 
bi bil sicer. Zgodilo se je nam
reč nekaj, kar se v moderni zgo
dovini Švice ni zgodilo nikoli.

Sef vrhovnega štaba, to se pra
vi prvi vojak Švice, polkovnik 
Jacob Annasohn je dal ostavko. 
Ostavko je dal tudi polkovnik 
Ettienne Primault, poveljnik švi
carskega letalstva. (Švica ne po
zna generalov, njen najvišji vo
jaški čin je polkovnik.) Dva pol
kovnika pa nista dala ostavko na 
lastno iniciativo, pač pa sta bila 
k temu primorana, ker da sta 
kriva za to, kar se je zgodilo.

Švica je ena tistih srečnih de- 
iel, ki se vojne spominja le iz 
zgodovine. Že dolgo dobo je 
vedno nevtralna in to v najožjem 
smislu besede in ji je uspelo, iz- 
cgniti se tako prvi kot drugi 
svetovni vojni. Kljub temu ima 
Švica svojo vojsko. V formalnem 
smislu to ni vojska kot so dru- 

Vsak Švicar v določeni sta
rosti in če je fizično sposoben je 
'ojak. Toda ne v običajnem smi
slu. Uniformo in orožje ima na 
svojem domu, vedno pa je pri
pravljen v vsakem trenutku na
stopiti v obrambo domovine. Za
lo pa imajo v Švici redne voja-' 
ške vaje in Švicarji so znani kot 
dobri strelci, vsi pa si vroče že- 
Ljo, da bi te svoje sposobnosti 
nikoli ne pokazali v praksi.

Ce nimajo redne vojske, imajo 
P'1 v Švici redno vojaško službo, 
to se pravi oficirski kader, ki je 
v stalni službi. Med temi so tu
di bolj ambiciozni častniki, ki 
vztrajajo na tem, da je treba 
tudi formalno neobstoječo švi
carsko vojsko stalno modernizi
rati. So celo nekateri, ki za švi
carsko vojska zahtevajo celo a- 
tomsko orožje. Švica je bogata 
dežela in bi si mogla takšno o- 
rcžje kupiti od drugih držav, ki 
atcmsko orožje izdelujejo, so pa 
med švicarskimi častniki tudi 
takšni, ki mislijo na domačp prol. 
izvodnjo tega strahotnega o^ja. 
To je pred nedavnim povzročilo 
ostro polemiko.

Ali bo Švica nekega dne ime
la jedrsko orožje, ali ne, ni go
tovo, dejstvo pa je, da. Švica ku- 
Puje letala, ki bi mogla nositi je- 
Ursko orožje. To so francoska le
tala vrste »Mirage«, o katerih 
smo že pisali. In prav nakupi 
letal so spodnesli dva ambicioz
na švicarska častnika.

Pred štirimi leti se je v Švici 
vodila ostra razprava v zvezi z 
nakupom letal. Slo je za to, ali 
naj se kupijo Švedska letala vr
ste «Draken», ali francoska leta
la vrste »Mirage«. Znano je, če
sa so proizvajalci v takšnem pri
meru sposobni in kakšnih sred
stev se lotijo, ko gre za tako ve
lika naročila. Francoski tovarnar 
letal Dassault je izkoristil vse 
svoje zveze, da bi on dobil švi
carsko naročilo. Pri tem je izko
ristil tudi to, da je znižal ceno 
letalom, do najnižje mere in ta
ke je naročilo tudi dobil. Švica 
le pri njem naročila sto letal vr
ste «Mirage».

Leta 1961. je švicarski parla
ment z večino glasov izglasoval. 
Izdatek od 871 milijonov švicar
skih frankov za nakup sto letal 
Vrste «Mirage».

Minila so tri leta in švicar
ska vlada je nenadoma zahtevala 
-d parlamenta, naj za ista letala 
odobri še 576 milijonov švicar
skih frankov. Bilo je to presene
čenje, pravi udarec za javnost, 
k' vedno budno spremlja vsak 
vladni ukrep, posebno ko gre za 
oenar. In 576 milijonov švicar
skih frankov ni majhna stvar. 
®vica je dežela, v kateri se tudi 

manjše zadeve razpišejo re
ferendumi, da bi ljudstvo nepo
sredno odločalo o posameznih 
ftvareh. Tokrat pa je bilo treba 
izdati 576 milijonov frankov sa- 
tno zato, ker je tovarnar Das
sault dvignil cen" svojim leta
lom.

Švicarski tisk se je o t<_m ruz- 
Pisal in via(ja je bila pod pravo 
Ploho kritike. Od parlamenta je 
tisk zahteval, naj se tem stro-' 
i°m upre m malo globlje po

gleda, kaj se za to zadevo skri- 
yu Postavljeno je bilo celo vpra- 
"Hnje, kaj obrambni minister 
Chaudet sploh dela.

V Švici tisk tako rekoč nikoli 
ne omenja korupcije, osebnih 
Profitov m podobnih nečednosti. 
V tem primeru pa so se pojavili 
tl*di takšni očitki in postavilo 
®e je vprašanje, ali ni Dassault 
kako kolesce tudi »namazal«? To 
*e v poznejšem razvoju dogod
kov nj dokazalo in vse se je skr
ij1*0 na krivdo visokih častnikov, 
k* da so bili nekorektni in so 
‘zsilili naročila, ki so vlado pri- 
vedla do sedanjega neprijetnega 
f°a?*aia- Toda del krivde nosi 
‘Udi obrambni minister Chaudet. 

Parlament je sestavil komisijo, 
■ la dolgo časa raziskovala za- 
"vo in je v septembru izdala po- 

z'<č11o 140 strani. V tem poročilu 
tudi vlada v slabi luči. De

jansko da le ona kriva za Skan- 
** ker se ni pravočasno posta- 

vl|» Po robu vojaškim z.ahtevam.

Neposredna krivca pa sta ome
njena polkovnika.

Poveljnik letalstva polkovnik 
Primault je moral nastopiti pred- 
parlamentarno komisijo, kjer je 
pojasnjeval, da je Dassault dvig
nil ceno zato, ker so v letala 
vgradili neke nove elektronske 
naprave, ki prej niso bile pred
videne. Toda list «Tribune de Ge- 
neve« ga je ostro napadel, češ 
da je ignoriral vlado in parla
ment, ko je šlo za novo ceno; z 
druge strani pa da je bil pred 
parlamentarno komisijo nesramen 
in da je poudarjal vlogo vojske 
kot nekaj, kar da je iznad ljud
stva in iznad države, tako da ga 
je predsednik komisije ocenil 
kot »nedostojnega vojaka«. Na 
pripombo, zakaj se ni držal le
ta 1961. sprejetih sklepov o iz
datkih, je Primault prezirljivo 
rekel, da ga oni sklepi ne vežejo.

Stvar je prišla pred državni 
svet, to se pravi pred oni dom 
parlamenta, v katerem so zasto
pani vsi kantoni švicarske fede

racije.
7 novembra je v tem domu 

spregovoril sam Ludwig von 
Moss, predsednik konfederacije 
in notranji minister. Von Moss 
je napadel polkovnika Annasohna, 
načelnika vrhovnega poveljstva, 
ki da je vedel vse, kar se je do
gajalo in pomagal Primaultu v 
ignoriranju vlade in parlamenta. 
Očitno je bilo, da je tudi on sma
tral, da bosta parlament in vlada 
morala odšteti denar, ko bodo 
letala v Švici. Toda von Moss 
je napadel tudi vlado, ki da je 
bila kratkovidna.

Razen na polkovnika, se naj
večja krivda meče na obrambne
ga ministra Chaudeta, od katere
ga je tisk zahteval naj odstopi. 
Mož pa se je branil, da sta ga 
»prevarila polkovnika«.

Poleg ostavke dveh polkovni
kov, je najhujša posledica vse
ga tega ta, da parlament ni hotel 
odobriti kredita 576 milijonov. To 
pomeni, da francoski tovarnar le
tal ne bo poslal 100 pač pa le 57

letal, z ostalimi 43 pa naj počne, 
kar se mu zljubi. Francoski to
varnar se temu seveda upira in 
s tem sklepom švicarskega par
lamenta zadeva ne bo končana. 
Zai se, da so tudi nekatera švi
carska industrijska podjetja pove
zana z »zadevo letal« in sicer v 
zvezi z nekaterimi deli za leta
la in se zato tudi sama upirajo 
sklepu parlamenta, ker so pač 
izgubila dober posel. Z druge 
strani pa se v švicarskih levi
čarskih krogih izražajo zahteve, 
r.aj se Švica odpove vsem Das- 
saultovim letalom, ki da jih Švi
ca sploh ne potrebuje.

Poročilo 140 strani je bilo ob
javljeno kot brošura in se pro
daja po en frank. Mnogi so ga 
kupili in ga berejo kot kritiko 
proti vojaškim krogom, ki da v 
zadnjem času vedno bolj rinejo 
v ospredje. V tem poročilu je 
rečeno tudi, da bi bilo treba 
ministrstvo obrambe preosnovati 
in ustanoviti odbor, ki naj bi bo
lje nadziral vse vojaške izdatke.

Catherine Spaak v glavni vlogi v filmu «Za tri noči ljubezni«, ki 
je dejansko film v treh prizorih in v katerem se je Catherine po 
mnenju nekaterih kar dobro odrezala, čeprav doslej ni nastopala v 

tako težavnih vlogah.
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OB DVAJSETI OBLETNICI OSVOBODITVE V

.J

Jugoslovanska prestolnica - Beograd
1944 - 1964
Svoboda je terjala mnogo življenj 
Obnova mesta in tovarn - Vrsta 
novih podjetij - Prebivalstvo se bli
ža milijonu - Primerjalne številke

Bulevar Rdeče armade v Beogradu. V ospredju na desni strani ljudska skupščina, na koncu ulice se
dež Zveze sindikatov.

Velika tragedija, do katere 
je pršilo predvčerajšnjim na A- 
vali pri Beogradu, je močno od
jeknila med Beograjčani, ki te 
dni slavijo dvajsetletnico osvo
boditve svojega mesta, ko se 
spominjajo onih junaških in ve
likih dni pred dvajsetimi leti, 
ko so jugoslovanske partizanske 
divizije ob sodelovanju enot 
Rdeče armade osvobodile »devet
krat porušeno in devetkrat ob
novljeno mesto« ob izlivu Save 
v Donavo. Toda Beograd je ved
no doživljal tragedije, in se vsa
kokrat dvignil, saj je vsa nje
gova zgodovina prepletena, z ža
lostjo in junaštvom in ne ma
lokrat so Beograjčani svoje ve
like dni slavili s solzami in sme

hom hkrati. Velikokrat je bil 
namreč najbolj značilni trg Beo
grada — Terazije — kraj stra
hotnih prizorov, ko so npr. Tur
ki nataknili glave obglavljenih 
upornikov na kole na vpogled 
in v strah ostalim Beograjčanom. 
Nič boljše ni bilo med prvo sve
tovno vojno, kot tudi med dru
go svetovno vojno začenši že v 
letu 1941 pa do konca vojne.

Največje junaštvo je Beograd 
pokazal prav med drugo svetov
no vojno in tudi v dneh, ko so 
se bile velike borbe za osvobo
ditev pred dvajsetimi leti. Pred 
dnevi je izšla posebna knjiga, ki 
so jo napisali poveljniki jugo
slovanskih partizanskih enot in 
poveljniki enot Rdeče armade,
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F. P. Sartre noče 
Nobelove nagrade?
STOCKHOLM, 20. — Današnji 

«Dagens Nyheter» sporoča, da je 
Jean Paul Sartre te v naprej od
klonil Nobelovo nagrado za slov
stvo in to z namenom. «da bi ne 
oropal kakega tekmeca možnosti, 
da jo prejme». List dodaja, da 
je francoski pisatelj in lilozoj po
slal švedski akademiji, ki pode
ljuje Nobelove nagrade, pismo, v 
katerem izjavlja, da že v naprej 
odklanja morebitno podelitev na
grade, in to z namenom, da bi 
mu ne bilo treba napraviti ne
vljudne geste, ko bi odklonil nje
mu že dodeljeno nagrado. Švedski 
list še dodaja, da glasnik šved
ske akademije ni hotel dati k 
temu nobenega komentarja.

Nobelova nagrada za slovstvo 
bo podeljena v četrtek okoli pol
dne Jean Paul Sartre je med 
najresnejšimi kandidati za letoš
njo Nobelovo nagrado za slov
stvo. Njegovo delo «Les Mots» je 
bilo pred. nedavnim prevedeno v 
švedščino, švedska TV pa je prav 
sedaj uprizorila njegovo odrsko 
delo «Za zaprtimi vratu neka
ko o uvod k podelitvi nagrade 
avtorju tega dela.

Tajnik $vedske akademije dr. 
Kari Ragnar Gierovo pa je davi 
švedski agenciji «TT» izjavil, da 
švedska akademija ni od Sartra 
dobila nobenega pisma, kot to 
poroča list «Dagens Ngheteru. Po
dobno je zatrdil tudi predsednik 
akademije Vno Willers.

PARIZ, 20. — Jeana Paula Sar
tra, ki se odpravlja v Alžir, kjer 
se bo mudil nekaj tednov, so da
vi vprašali, kaj ima povedati v 
zvezi z vestjo, češ da se je vna
prej odrekel Nobelovi nagradi, če 
bi mu bila podeljena. Na to vpra
šanje francoski filozof in pisatelj 
ni hotel nič reči. Z druge strani 
pa se je zvedelo, da Sartre zares 
noče tega priznanja. Tako vsa) 
zatrjujejo njegovi prijatelji, ki do
dajajo, da je Sartre že obvestil

ki so sodelovale pri osvoboditvi 
Beograda. Knjiga je izšla prav 
za dvajsetletnico osvoboditve. To
da kako bi mogli ta junaštva 
strniti v kratek članek, ko bi 
bile za to potrebne obsežne knji
ge. Zato menimo, da bo morda 
bolje, da se ob velikem slavju 
dvasetletnice osvoboditve Beo
grada raje ustavimo pri tem, kaj 
je bil Beograd v onih dneh pred 
dvajsetimi leti in ob koncu voj
ne, in kaj je danes.

Čeprav so številke dolgočasne, 
nam največ povedo. Iz intervju
ja, ki ga je predsednik beograj
skega mestnega odbora SZDL 
Branko Pešič dal ureaniku beo
grajske »Borbe« Mirku Stamen- 
koviču, ter iz razgovora, ki sta 
ga imela predsednika beograjske
ga mestnega sveta Voja Vuce- 
lič ter predsednik sveta delovnih 
skupnosti Beograda Sima Zate
zalo z urednikom beograjskega 
lista »NIN«, povzemamo nekaj 
najbolj zgovornih številk in Po
datkov:

Beograd je tik pred vojno štel 
320.000 prebivalcev, toda ob kon
cu vojne jih je kljub novim na
seljencem štel le 280.000, kajti
nacistične bombe, nacistična po. 
licija, in borbe z okupatorjem so 
terjale veliko žrtev. Danes pa 
šteje ožji Beograd že 700.000 pre
bivalcev, širši Beograd pa 950 
tisoč, tako da se mesto že bliža 
milijonu. Pred vojno je bil Beo
grad industrijsko že dokaj razvi
to mesto, toda daleč od seda
njega, kajti sedaj ima Beograd 
na desetine velikih podjetij kot 
so npr. podjetja «Ivo Lola Ri
bar«, «Zmaj», »Grmeč«, »Nikola 
Tesla«, «Mihajlo Pupin«, »Ava
la«, «Galenika», «Termoelektro» 
in druga.

Ce upoštevamo, da je na kon- 
cu vojne bilo nad 50 odstotkov 
vse predvojne industrije uniče
ne in da je bila najprej ta ob
novljena in nato bila zgrajena 
cela vrsta novih podjetij, je ta 
rezultat še mnogo bolj očiten. 
K temu bomo dodali še poda
tek, da dela samo v teh pod-

švedsko žirijo za podeljevanje na
grad, da je «alergičen» na vsa 
častna priznanja.

Zadnja Nobčlova nagrada je bi
la podeljena Francozu leta 1960, 
ko jo je dobil Saint John Perše.

Direktor Ljudskega gledališča 
Georges Wilson je medtem izja
vil, da je Sartre sprejel ponud
bo, da bo s tem gledališčem so
deloval. Priredil bo Evripidove 
«Trojanke», ki jih bodo v tem 
gledališču uprizorili prihodnjega 
marca v režiji Mtchela Cacogan- 
nisa.

Z Jeanom Paulom Sartrom da
nes popoldne ni mogel priti v 
stik nihče. Njegov tajnik je dobil 
ukaz, naj novinarjem reče, da pi
satelj ne mara v zvezi z Nobelo
vo nagrado dati nobenega odgo
vora. Tudi Sartrov založnik Gal- 
limard, kot tudi v uredništvu re
vije «Les temps moderness, ki jo 
vodi Sartre, nočejo dati nobene
ga pojasnila. Povsod dajejo le en 
odgovor, da namreč Sartre ni ni
komur povedal kaj v zvezi z mo
rebitno podelitvijo Nobelove na
grade in da ni nikomur še uspe
lo priti z njim v stik.

bo šlo gladko od rok. Nakazuje 
se vam prijetno presenečenje.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) V 
službi ali na delu nekaj ne bo 
prav. Tudi v ljubezni se bo nekaj
7ntnlfni1n

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Najprej se lotite težjih, nato lažjih 
nalog, da bo šlo vse prav. Iščete 
pomoč, ki jo imate pri roki.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Ne 
ozirajte se na kritike in krepko po 
stari poti. Nekoliko preveč ste pe
simistično razpoloženi.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Nerazu
mevanje do tujih pobud vam kvari 
kaj čedno dejavnost. Preglejte svo 
je finančno stanje, ki ni preveč 
rožnato.

jetjih danes 88.000 delavcev. Si
cer pa je glede tega značilen sle
deči podatek: Pred vojno je bi
lo v Beogradu zaposlenih v vseh 
industrijskih podjetjih in usta
novah ter v vseh drugih dejav
nostih 52.0fi0 oseb. Danes jih je 
zaposlenih 304.000, to se pravi 
toliko, kolikor je pred vojno 
imel Beograd vseh prebivalcev.

Beograd pa se je razvijal fu- 
di v drugem smislu. Postal je 
resnično eden izmed kulturnih 
centrov Jugoslavije. V šolskem 
letu koj po vojni je beograjske 
šole obiskovalo 34.344 učencev 
in dijakov. V lanskoletnem šol
skem letu pa je obiskovalo beo
grajske osnovne in srednje šo
le 144.200 učencev in dijakov. K 
tem zelo izrazitim podatkom 
lahko dodamo še sledeče: v zad
njem predvojnem akademskem 
letu je bilo na beograjski uni
verzi vpisanih nekaj nad 13.000 
visokošolcev, danes je na vseh 
dvanajstih fakultetah beograjske 
univerze vpisanih 48.216 visoko
šolcev.

Dve leti po osvoboditvi je imel 
Beograd 16 kinematografskih 
dvoran, danes jih ima 48. Tik 
pred vojno je imel Beograd 23 
tisoč 80Q radijskih naročnikov, 
danes jih ima nad 157.000, leta 
1961 je bilo na strehah Beograda 
14.000 televizijskih anten, danes 
jih je 46.000. Leto dni po koncu 
vojne so beograjska gledališča 
mogla sprejeti 1.690 gledalcev, 
lani pa 4.070.

Pred vojno je Beograd pora
bil v letu dni 59 milijonov kWh 
električne energije, leta 1946 82 
milijonov, lani pa 750 milijonov 
kWh, to se pravi 14-krat več 
kot tik pred vojno.

Ko že govorimo o nekaterih 
pokazateljih višje življenjske 
ravni, bomo dodali še sledeče 
podatke: Tik ob koncu vojne je 
Beograd imel šest bolnišnic ter 
23 polikliničnih ambulant s skup
no 3.605 posteljami. Lansko leto 
pa je bilo v Beogradu že 39 bol
nišnic in 155 polikliničnih ambu
lant s skupno 8.889 posteljami.

Kakor je izjavil predsednik 
beograjskega mestnega odbora 
SZDL Branko Pešič, se je samo 
na področje ožjega Beograda v 
povojnih letih naselilo nad 400 
tisoč novih prebivalcev. Kako so 
bila rešena vsa vprašanja v zve
zi s tolikšnim naseljevanjem no
vih ljudi v jugoslovansko pre
stolnico? Kljub tolikšnemu razvo
ju je v Beogradu stanovanjska 
stiska še vedno glavni problem, 
kajti vseh obilnih 59.000 novih 
stanovanj, kolikor jih je bilo 
zgrajenih po vojni, in kljub de- 
settisočem stanovanj, kolikor je 
bilo obnovljenih, je povprečje

OVEN (od 21.3. do 20.4.) S potr
pežljivostjo in intuicijo boste rešili 
neko dokaj zapleteno vprašanje. 
Neki vaši načrti ne bodo lepo 
sprejeti v družini.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Zanimivo 
obdobje v poslovnem življenju. Ne
pričakovano nasprotovanje v ožjem 
krogu naj vas ne moti.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) Ne 
delajte si utvar, kajti delo ne bo 
lahko. Prijetno razpoloženje v zve
zi z novimi obljubami.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Preveč 
podcenjujete nasvete tistih, ki bi 
Jih morali bolj upoštevati. Več po
čitka bi vam ne škodovalo.

LEV (od 237. do 22.8.) Veliko 
obljub boste imeli, toda malo bo-

HOROSKOP
do zalegle. Razburljivo razpolože
nje, ki pa ste mu sami krivi.

DEVICA (od 23 8. do 22.9.) Delo 
bo šlo od rok, toda bolj malo bo 
dobička. Prijeten večer, poln opti
mizma in lepih načrtov.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Naloge se lotite z vso energijo, 
kajti vsako odlašanje bi moglo 
škodovati. Neupravičeno ste ljubo
sumni.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Podrobno pripravite delo in nato

stanovanjske površine na posa. 
meznega prebivalca še vedno 
nizko, komaj za poldrugi kva
dratni meter višje od predvoj
nega, kajti osnovne potrebe bi 
bili pokrili le, če bi bili &<&lej 
zgradili najmanj 70.000 novih 
stanovanj.

Prav tako obstajajo še mnogi 
drugi problemi, ki jih je spro
žilo naseljevanje ljudi v naglo 
se razvijajočo jugoslovansko pre
stolnico. Da pa ne bi navajali iz
ključno številk, bomo za zaklju
ček navedli izjavo, ki bo prika
zala Beograjčana — starega in 
novega — v luči dosedanjih u- 
spehov in težav, izjavo, ki jo je 
že omenjeni Branko Pešič dal 
uredniku «Borbe». Ko se je B. 
Pešič v teh svojih izjavah spo
minjal prvih povojnih dni je re
kel:

«Nepozabni so prvi dnevi osvo
boditve Beograda, tisti dnevi, ko 
je bil Beograd na pol porušen 
ko je bilo nad 50 odstotkov indu
strije uničene. Milijoni delovnih 
ur so bili tedaj žrtvovani za od. 
stranjevanje ruševin. Tako rekoč 
ni bilo dela v mestu, na katerem 
bi ne delali meščani. Na prosto
voljnem delu v teh dvajsetih le
tih od osvoboditve do danes pa 
je bilo tudi težkih dni. Samo vi
soka zavest in ljubezen Beograj
čanov do svojega mesta sta omo
gočili, da so se mnogi problemi 
v znatni meri rešili. Ljudje so 
imeli razumevanje do težav in 
mislim, da tudi danes, ko gre za 
resne težave in ko se te primer
no pojasnijo, so Beograjčani ti
sti, ki so z razumevanjem pri
pravljeni lotiti se vsakršne te
žave«.

BO S10DMAK0VA IDEJA P0S1ALA RESNICA?

Od telesa ločeni
v • • •

mozgom se zrnjo
Poskusi skupine ameriških znanstvenikov - Rako 
reagirajo možgani, ki smo jih iztrgali iz lobanje in 
jih «umctno» hranimo - Bodo možgane presajali?

Včasih si znanstveniki privoščijo kak poskus, ki se ne
strokovnjaku zdi nepotreben, rekli bi celo odveč. Toda to se 
zdi le nestrokovnjaku, medtem ko razvoj znanosti beleži ve
liko takih «nepotrebnih» dejavnosti, ki so pozneje dale velike 
rezultate. En takšen za laika nepotreben poskus bomo opi
sali tako, kot ga je prikazala pariška revija «Scaence 
avenir« .
Izreden poskus, ki ga je izvedla 

skupina raziskovalcev v bolnišnici 
Metropolitan General v Clevelan
du, je že pred dvajsetimi leti od
kril javnosti pisatelja znanstvene 
fantastike. Danes pa je resnično 
uspelo ločiti možgane opice od 
ostalega organizma in jih hkrati 
ohraniti v življenju. Kdo ve, ali 
ne bo nekoč presajanje možganov 
postalo stvarnost...?

V zadnjih osemnajstih mesecih 
je skupini raziskovalcev v Cleve
landu uspelo v 25 primerih za 
nekaj ur podaljšati življenje mož
ganom opice vrste Rhesus, toda 
možganom, ki so jih ločili od osta
lega telesa. V splošnih črtah so 
strokovnjaki uporabili tehniko, ki 
jo je Curt Siodmak opisal v svo
jem fantastičnem romanu «Dono- 
vanovi možgani«, ki je bil objav
ljen leta 1944, toda z razliko, da 
je bilo treba operacijo izvršiti na 
anestetizirani živi živali, kajti mož
ganske celice začno izumirati že 
nekaj minut po smrti. Pravzaprav 
je ravno zaradi tega ta operacija 
tudi tako zahtevna in tvegana.
Raziskovalci iz Clevelanda so po
rabili pet dolgih let dela, preden 
so zabeležili prvi uspeh. Ker se 
dovajanje krvi v možgane ne sme 
nikoli prekinitti za več kot tri 
štiri minute in ker je sistem krv
nih žil v možganih tako zapleten, 
je potrebna velika ekipa zelo spo
sobnih strokovnjakov, da bi se 
lotili tega dela.

Ko sta najprej izvršila aneste
zijo sta dr. White in dr. Verdura 
presekala vsa tkiva, ki obdajajo 
možgane opice, med temi tudi 
tkiva, ki vežejo možgane s če
ljustmi, očesno duplino ter tkiva 
v nozdrvih in ustih. Nato sta pre
rezala in povezala vse krvne žile 
izven lobanje, razen vratnih žil in 
arterij. Ko je bilo to opravljeno 
so ostali možgani popolnoma lo
čeni in goli v majhni koščeni sko
delici lobanje. Hrbtni mozeg je 
bil prav tako prerezan, vratne žile 
pa so spojili z umetnim srcem 
in umetnimi pljuči, to se pravi z 
aparatom, kakršen se uporablja 
pri operacijah na srcu, le da je 
ta aparat manjši. Težave pri tem 
nastanejo pri zmanjševanju krva
vitev. Da bi se umetno srce in 
umetna pljuča hranila z zadostni
mi količinami krvi, — ker mo
rajo možganom neprestano dobav
ljati svežo kri — je potrebno 
mnogo krvi. Zato je ekipa znan
stvenikov v Clevelandu vzredila 
celo kolonijo opic vrste Rhesus, 
ki so služile kot dajalke krvi za 
ta poskus.

Ko to ni moglo priti v poštev 
za mnoge operacije, so si znan
stveniki pomagali s tem, da so 
preizkusne ločene možgane ene 
opice «presadili» ali bolje pove
zali na krvni obtok druge žive 
opice iste vrste. In tako jim je 
uspelo, da so možgani opice vrste 
Rhesus, izločeni iz lobanje, živeli 
še kar več dni. Ko jim je to u- 
spelo, so se strokovnjaki lotili po
polnoma novega sistema, ki jim 
je omogočil, da so povsem loče
ne možgane ohranili žive še 18 
ur. V t.i. zaprtem krogu umet
nega srca- pljuč se kri ne očisti 
strupenih sestavin, ki so posledica 
dihanja, in v takšnih primerih in 
pri takšnih poskusih možgani kma
lu umrejo od zastrupitve. Da bi 
si proti temu raziskovalci poma
gali, so umetnemu srcu-pljučem 
dodali neke vrste umetne ledvice 
za čiščenje krvi..

Zelo popolne elektrode omogo
čajo, da se krivulje elektroencefa- 
lograma dobijo tudi z možganske 
skorje ločenih ali izluščenih mož
ganov. Te krivulje so zelo podob
ne onim krivuljam, ki jih dobimo 
s skorje živih opic. Faze neka
terih valov spanja se menjujejo 
s fazami budnega stanja. Ločeni 
možgani reagirajo celo na zuna
nje dražljaje. Brž ko v bližini 
slušnega živca zazvoni zvonček, 
ali pa se jim na električni način 
posreduje dražljaj vidnemu živcu 
se dobijo «odgovori», ki ustrezajo 
poslušanju ali gledanju. Ob tem 
se pojavlja: ali ločeni možgani

«čutijo», da so izven svojega te
lesa? Takšni možgani sploh ču
tijo bolečine? O tem še ni odgo- 
vora. . .

Ne ve se niti, ali vedno logično 
funkcionirajo, ali so ohranili svoj 
spomin, ali vodijo še vedno delo
vanje tako imenovanega motorne
ga živčevja itd. Da bi odgovorili 
na vsa ta vprašanja, nameravajo 
znanstveniki v bodoče operirati 
možgane na opicah, ki bi jih še 
žive navadili, da dvignejo šapo, 
brž ko bi zaslišale določen zvok. 
Ko pa bi pozneje tako zdresira- 
nim živalim odvzeli možgane in 
bi možgani reagirali ob istem zvo
ku, bi to bil dokaz, da delujejo 
tudi tedaj, ko smo jih ločili od 
ostalega organizma.

S tem poskusom bodo znanstve
niki prišli do zelo pomembnih od
kritij. Prvič bodo znanstveniki mo
gli proučevati metabolizem samih 
možganov. Mogli bodo nadalje z 
analizo krvi pri vstopu in izstopu 
iz možganov ugotoviti, katere tva
rine so potrebne za življenje živč
nega tkiva, koliko glukoze mož
gani trošijo, katere hormone pro
izvajajo itd. Prav tako bodo znan
stveniki mogli na tako ločenih 
možganih povzročati umetne tu
morje in proučevati učinke na 
njih.

Dr. Whitea posebno zanima hi- 
potemija in njene uporabne mož
nosti v kirurgiji. V možganih, ki 
so vsi prepreženi s krvnim ob
tokom, je zaradi krvavitev nemo
goče vršiti določene operacije. Da 
bi se takšne operacije omogočile, 
bo treba ustrezno prekiniti dotok 
krvi, da bi se mogle operacije 
vršiti »na suho«. Toda možgani 
pri normalni temperaturi ne zdr
žijo brez krvi več kot nekaj mi
nut. Morda pa bo to možno pri 
nizkih temperaturah?

V znanem Siodmakovem roma
nu se dr. Cory ne ustavi le pri 
izkušnjah z opico, kar dela sedaj 
skupina znanstvenikov v Cleve
landu. Dr. Cory je — v romanu 
— sprejel v svoj laboratorij člo
veka, ki je bil hudo ranjen v le
talski nesreči. Ta ponesrečenec je 
ameriški bogataš \Varren Horace 
Donovan in ko dr. Cory spozna, 
koga ima pred seboj, in ko opazi, 
da človeka ne more več rešiti, 
sklene, da bo ohranil pri življenju 
vsaj njegove možgane, ki jih sma
tra za nekaj posebnega. Toda to
krat se ne bo lotil poskusov na 
mrtvih možganih, pač pa vzame 
še živečemu Donovanu možgane iz 
lobanje in jih poveže z umetnim 
srcem-pljuči, s katerimi je že prej 
podaljšal življenje opičnim mož
ganom.

In Donovanovi možgani ne le 
da ostanejo živi, pač pa razvijajo 
nova tkiva in imajo izredno tele
patsko moč, da z njo tako rekoč 
vladajo nad zdravnikovim telesom 
in nad njegovo duševnostjo in ga 
s tem prisilijo, da počenja stvari, 
ki bi jih sicer ne počenjal. Toda 
Donovanov genij se v tem prime
ru izkazuje bolj v zlu kot v do
brem. Dr. Cory zato začenja pod 
tem vplivom vršiti zločin za zlo
činom. Edino uničenje Donovano- 
vih možganov ga reši iz tega su
ženjstva.

To je bistvo Siodmakovega ro
mana, ki bi ga mogli vzeti kot 
nekakšen zgled, po katerem sku
pina ameriških raziskovalcev po
skuša ohraniti pri življenju iz lo
banje iztrgane možgane. Toda sku
pina znanstvenikov iz Clevelanda 
računa že s tem, da bi tovrstne 
poskuse prenesla z opice na — 
človeka. Poskuse so začeli na opi
ci Rhesus. ker je po svoji struk
turi najbližja človeku. Namene 
teh svojih poskusov je dr. White 
orisal takole: »Nikakega dvoma
ni, da bi mogli ohraniti pri živ
ljenju tudi človeške možgane.« Dr. 
White si zamišlja celo možnost 
presajanja možganov. Slaboumne
mu človeku bi mogli npr. slabo 
delujoče možgane zamenjati z nor
malnimi, zdravimi možgani. Seve
da pod pogojem, če bi se našel 
tisti, ki bi bil pripravljen svoje 
zdrave možgane odstopiti.
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14.55 Vreme na Ital. morjih; 15.20 
Gledališče in filmske novosti; 
15.45 Gospodarska rubrika; 16.00

Radio Trst A
7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas- ----- —---------- -----------  -----

ba; 11.30 šopek slovenskih; 11.45 Program za najmlajše; 18.15 Kla- 
Jug. orkestri in pevci; 12.15 Brali virske skladbe; 18.30 Neapeljska 
smo za vas; 12.30 Za vsakogar antologija; 19.05 Kmetijska od- 
nekaj; 13.30 Prijetna srečanja; daja; 19.15 O morju in pomor- 
17.00 Ansambel Franco Russo; ščakih; 20.35 R. Strauss: «Daph- 
17.20 Pesem in ples; 18.15 Umet- ne«; 22.15 Manzonijeve poezije; 
nost in prireditve; 18.30 Iz pro- 22.30 Plesna glasba, 
gramske glasbe; 19.00 Kitarista .. ________
Sabicas in Escudero; 19.15 Slo- II. program
vensko gledališče na Tržaškem; 8.00 Jutranja glasba; 8.45 Poje
19.30 Znani motivi; 20.00 šport; Johnny Dorelli; 9.00 Ital. penta-
20.30 Simf. koncert; v odmoru gram; 9.15 Ritmi; 10.35 Olimpij- 
Knjižne novosti; nato Godalni or- ske igre; 10.55 Nove ital. pesmi;

11.15 Vesela glasba; 14.05 Pevci; 
14.45 Plošče; 15.00 Ital. narodne 
pesmi; 15.35 Koncert v miniaturi; 
16.00 Rapsodija; 16.35 Olimpijske 
igre; 17.55 Ljudska enciklopedija; 
18.35 Enotni razred; 18.50 Vaši iz
branci; 20.10 Lahka glasba; 21.50 
Glas pesnikov; 22.10 Glasba v ve
čeru.

kestri.
Trst

12.00 Plošče; 12.25 Tretja stran; 
14.40 Potovanje na Orient.

Koper
7.15 Jutranja glasba; 8.00 Pre

nos RL; 12.00 in 12.55 Glasba po 
željah; 13.45 Plošče; 14.00 Pesmi 
in plesi; 14.45 Orkester Ramin; 
15.00 «Opatija 64»; 15.40 Slovenski 18.30

fll. program
Pregled ruske kulture;oktet; 16.00 Otiro&i lcptiCek; 16.35 19 30 vsakovečemi koncert; 20.30

Simf. koncert; 18.00 Prenos RL;
19.00 Atlantic Ouintet; 19.30 Pre
nos RL; 22.15 Bernsteinove sklad
be; 22.40 Ravelov koncert za kla
vir in orkester.

Nacionalni program
6.30 Vreme na ital. morjih; 8.15

Revija revij; 20.40 Dvofakova A- 
meriška suita; 21.30 Glasbeni fe
stivali.

Slovenijo
8.05 Glasbena matineja; 8.55 

Pravljice in zgodbe; 9.10 ZborU.OU VICIH« im licu. IllUI.JUl, O-AU aaa ti

Olimpijske igre; 9.30 Jutranji po- JLA iz Beograda; 9.25 Nekaj do- 
zdrav; 10.35 Popevke; 11.00 Spre- mačih; 9.45 Melodije in plesi; 
hod skozi čas; 11.15 Operna an- 10.15 Zabavni zvoki: 10.45 Človek 
tologija; 13.30 Olimpijske igre; in zdravje; 11.00 Pozor, nimaš

prednosti!; 12.05 Kmetijski nasve
ti; 12.15 Pred domačo hišo; 12.30 
Baritonske arije in monologi; 
13.30 Priporočajo vam; 14.05 Ra
dijska šola; 14.35 Mladi pevci pri 
nas in po svetu; 15.30 Iz inozem
ske folklore; 16.00 Vsak dan za 
vas; 17.05 Shakespeare in glasba; 
18.00 Aktualnosti doma in po 
svetu; 18.15 Iz fonoteke radia 
Koper; 18.45 Naš razgovor; 19.05 
Glasbene razglednice; 20.00 Zbo
rovske skladbe; 20.20 Melodije 
jug. skladateljev; 20.40 Smetana: 
Dalibor; 22.10 Nočni akordi; 23.05 
Jazz.

Ital. televizija
18.00 Olimpijske igre; 20.00 

Športne vesti; 20.30 Dnevnik; 21.00 
Neapelj proti New Yorku; 22.25 
Olimpijske igre, ob koncu dnev
nik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 «Poklicna 

tajnost«; 22.05 Recital Fedore 
Barbieri.

Jug. televizija
15.40 Sejem elektronike; 15.50 

Olimpiada; 17.10 Učimo se angle
ščine; 17.40 Tiktak; 17.55 Pionir
ski TV studio; 18.25 Obzornik;
18.45 Olimpiada; 19.45 Propagand
na oddaja; 20.00 Dnevnik; 20.30 
Lirika; 20.40 Japonske svečanosti 
ob rojstnem dnevu; 21.30 Propa
gandna oddaja; 21.35 TV akcija;
21.45 Kulturna panorama; 22.00 
Olimpiada; 22.30 Olimpiada.
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Goriško-beneški dnevnik
V OKVIRU TRGOVINSKE ZBORNICE ZA GORIŠKO

Prva delovna seja odborov 
za kmetijstvo, industrijo in trgovino

V konzorcij za zaščito tipičnih vin naj se vključi tudi Bručan ■ Pokrajinski 
konzorcij za gospodarski razvoj • Vprašanje obrtnic za veleblagovnice

Dne 16. in 19. t. m. so ustano
vili pri trgovinski zbornici v Go
rici tri stalne odbore in sicer za 
kmetijstvo, ki mu predseduje dr. 
Marsano, za industrijo, pod pred
sedstvom dr. Grassillija in za tr
govino in krediti, ki mu predse
duje, rag. Barnaba. Na prvi seji 
so izvolili podpredsednike posa
meznih odborov in sicer Ballabe- 
na za kmetijstvo, Guerro za indu
strijo in dr. Monteno za trgovino 
in kredite. Določili so tudi pred
stavnike gospodarskih kategorij v 
pokrajinski komisiji, ki ima nalo
go vskladiti razna obdobja pri zbi
ranju trgovskih in kmetijskih uzanc 
in njihovi reviziji, kar se bo za
čelo v bližnjih dneh in zaključilo 
do junija 1965.

Predsednik trgovinske zbornice 
inž. Rigonat je pozdravil vse od
bornike ter se jim zahvalil za nji
hovo sodelovanje.

Odbor za kmetijstvo je med dru
gim razpravljal o zaščiti vinskih 
znamk. Predsednik dr. Marsano je 
povedal, da je trgovinska zbornica 
preko posebnega tehničnega odbo
ra odredila proučitev postopka za 
proizvodnjo in določitev področij 
za razna vina. Briško področje ima 
za mejo državno mejo, dalje že- 
lezsico Gorica-Videm ter Sočo in 
Idrijco. Pri Krminu gre čez to me
jo in zajame tudi področje okrog 
Bračana ter goro Fortin. Ko so 
ustanovili prostovoljni konzorcij za 
tipična briška vina se ustanovi
telji niso držali teh priporočil. Za
to je odbor soglasno sprejel sklep, 
na izvršni odbor trgovinske zbor
nice posreduje pri omenjenem kon
zorciju v tem smislu, da bi na 
ustanovnem občnem zboru pri o- 
bravnavi statuta vključili v to pod
ročje tudi Bračan z okolico.

Stalni odbor za industrijo je v 
ponedeljek proučil med drugim 
položaj konzorcijev za industrij
ska področja v Tržiču, Krminu in 
Gorici. Prvi je bil že ustanovljen 
z zakonom št. 633 od 6.7.1984 ter 
bo nasledil delniško družbo za In
dustrijsko in pristaniško področje 
v Tržiču ter bo še bolj učinkovito 
opravljal njene naloge. Za' konzor
cij v Gorici statut še ni priprav
ljen, oni za Krajin, pa še ni potr
jen. Vendar se predvideva, da bo
do tudi te formalnosti kmali ure
jene. Predsednik Grassilli je po
vedal, da je bila predlagana usta
novitev konzorcija za gospodarski 
in socialni razvoj Goriške in da 
sedaj proučujejo zanj primeren sta
tut. Člani tega konzorcija naj bi 
bili poleg pokrajinske uprave še 
trgovinska zbornica, občine Go
rica, Gradiška, Krmin, Gradež, 
Tržič in mestna hranilnica v Go
rici. Statut naj bi predvideval pri
stop tudi drugih občin. V okviru 
tega konzorcija naj bi imenovali 
posvetovalni tehnični odbor, v ka
terem naj bi bili zastopniki pod
jetnikov in sindikalnih organizacij.

Stalni odbor za trgovino in kre
dit pa je med drugim obravnaval 
problem obrtnic za veleblagovnice 
in trgovine z enotno ceno. Potem 
ko so podrobno proučili problem 
z raznih strani so odložili na pri
hodnjo sejo relativne zaključke gle
de priporočil, ki naj bi jih dali 
izvršnemu odboru trgovinske zbor
nice v tej zadevi.

Ronkah glede na skrčenje de
lovnega umika in najavljenim u- 
krepom za uvedbo samo ene de
lovne izmene v Ronkah od 1. no
vembra t. 1. in v tekstilnem od
delku v Gorici in v tekstilnem 
oddelku v Podgori.

Včeraj dopoldne je tudi dele
gacija tekstilnih delavk iz Ronk 
bila pri tamkajšnjem županu in 
zaprosila za njegov poseg pri vod
stvu tovarne, da bi odpravilo skrče
nje delovnega časa. župan je ob
ljubil, da bo takoj interveniral.

POBUDA GORIŠKE OBČINE

Šola za prevzgojo 
defektnih otrok

Občinska uprava v Gorici je pre
vzela pobudo skupaj s pristojnimi 
šolskimi oblastmi za ustanovitev 
posebnih tečajev za prevzgojo de
fektnih otrok. Gre predvsem za ta
ke otroke, ki ne morejo slediti

pouku po posebnih razredih osnov
nih šol. Občinska uprava name
rava odpreti v ta namen pose
ben zavod z zdravniško in šolsko 
pomočjo s svojimi lastnimi pro
stori.

Župan dr. Gallarotti je imel 
včeraj na županstvu posvetovanje 
s predstavniki pristojnih ustanov o 
tem problemu. Vsi so obljubili 
svojo pomoč za izvedbo te važne 
pobude.

Dodatna doklada 
za bančne uslužbence

Sindikat bančnih uslužbencev pri 
CISL sporoča, da bodo tisti usluž
benci, ki prejemajo doklado za svo
je družinske člane prejeli posebno 
dopolnilno doklado v znesku 27.245 
lir za vsakega družinskega člana. 
Kdor ni prejemal družinske dokla
de celo leto dobi sorazmerno 
manj.

PISMO PRISTOJNIM MINISTROM

Položaj v tekstilni industriji 
narekuje nujne ukrepe

Ukinitev ene delovne izmene v Ronkah in Podgori

Komunistični poslanci Franco, 
Lizzero in Bemetičeva so poslali 
ministroma za industrijo in za so
cialno skrbstvo pismi v katerih 
sprašujejo, ali jima je kaj zna
nega o odpustih in skrajšanju de
lovnega urnika v tekstilnih tovar
nah v Ronkah in Podgori.

še hujši je položaj v Ronkah 
kjer nameravajo s 1. novembrom 
ukiniti eno od obeh delovnih iz
men, kar pomeni brezdelje za po
lovico, ali 200 delavk. Po nekate
rih vesteh naj bi tudi v tekstil
nem oddelku v Podgori ukinili 
eno delovno izmeno v novembru, 
kar bo prizadelo kakih 400 delavk 
in delavcev.

Do sedaj vodstvo obeh tovarn ni 
zahtevalo nadaljnjih odpustov in 
suspendiranj, vendar je položaj 
zelo kočljiv.

Te odločitve predstavljajo pono
ven hud udarec goriškemu gospo
darstvu, ki se pridružuje prejšnjim 
ter narekuje takojšen poseg obeh 
ministrstev, ki naj bi proučili in 
objavili program in investicije ter 
pri tem upoštevali dejstvo, da se 
ta tovarna v veliki meri okorišča 
s stroji in surovinami po cenah 
proste cone, ki ima namen razviti
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TISKOVNA KONFERENCA PODŽUPANA LUPIERI J A

Izbira področij za stanovanjsko izgradnjo 
je povezana z urbanističnim razvo jemGorice
Občinska uprava sprejema področje proste cone in vojaške služnosti ta osnov
ni in nespremenljivi komponenti, ki narekujeta izgradnjo industrijske cone 

na področju med Standrezem in Sovodnjami

Razgovor o tekstilcih 
na Zvezi industrijeev

Pokrajinski federaciji CISL, CGIL 
in UIL sporočata, da je Zveza in- 
dustrijcev v Gorici določila za da
nes v sredo ob 10. uri na svojem 
sedežu v Gorici sestanek s sin
dikalnimi predstavniki delavcev, 
da bi proučili proizvodni položaj 
v tekstilnih tovarnah v Gorici in

Zakon 167 je eden izmed osnov
nih, če ne celo najvažnejši pro
blem, s katerim se v teh dneh 
ukvarja goriška občinska uprava. 
O njem se je razpravljalo na zad
nji občinski seji, o njem je tudi 
na včerajšnji tiskovni konferenci 
govoril podžupan Lupieri, ki je po
vedal stališče občinske uprave ter 
v pogovorih s predstavniki tiska 
izpodbijal trditve predstavnikov 
raznih skupin, ki so nasprotovali 
določeni udejstvitvi tega zakona.

«Roke na mestu», film, ki je na
zorno prikazal špekulacije z zazi
dalnimi površinami, predstavlja v 
nekem smislu izhodišče za apli
kacijo zakona, s katerim se vna
prej določajo področja, namenjena 
ljudskim gradnjam. V občini Gorica 
so tri takšna področja, v Ločniku, 
Standrežu in Podturnu. Določitev 
lokacij za ljudske gradnje je v 
tesni povezavi z izdelavo regulacij
skega načrta, ki določa v okviru 
perspektivnega razvoja tudi tako i- 
menovane rezidencialne cone. Ur
banistični načrt je pripravljen ta
ko, da bi Gorica postala posred
nik med Padsko nižino in sred
nje-vzhodno Evropo. Ti dve pod
ročji naj bi povezovala z avto
mobilsko cesto, sama pa naj bi 
postala industrijsko razvitejša, da 
bi povečala število prebivalstva ter 
dosegla razvoj, ki ga sedaj ni 
mogoče zaslediti.

Podžupan Lupieri sodi, da se me
sto ne razvija na sever. Zato tudi 
ne pride v poštev področje ob Sve- 
togorski cesti. Severna četrt bf 
bila tudi preveč oddaljena od in
dustrijske, ki bo na jugu; delav
ci, ki bi se nastanili v severni 
četrti, bi morali hoditi na delo 
skozi stari del mesta, ki naj po 
zamislih izdelovalca regulacijskega 
načrta arhitekta Piccinata ostane 
nedotaknjen. Vrhu tega bi morali 
znova trošiti sredstva za večanje 
kapacitet sedanjih kanalizacijskih 
naprav.

Podžupan je še pristavil, da so 
skoraj dve leti zavlačevali spre

jem zakona 167. Poprej so hoteli 
določiti rezidencialna področja v 
okviru regulacijskega načrta. Ko 
so določili lokacije tem conam, še
le potem so ta zakon sprejeli.

Po izjavah poročevalca so stano
vanjske četrti neposredno vezane 
na industrijske objekte; leti pa se 
bodo gradili na področju proste 
cone, se pravi med Sočo in Vipa
vo, kjer so možne olajšave proste 
cone.

«V nekaterih kmečkih predelih 
se pojavljajo zaskrbljenosti, ki v 
resnici nimajo podlage. Ce se bo 
namreč mesto razširilo v skladu 
s predvidevanji, bo s tem prišlo 
do splošnih koristi, se pravi tudi 
v kmetijstvu; sicer pa bi se v vsa
kem primeru mesto širilo v ško
do kmečkih zemljišč. Ce se pa 
ne bo širilo, se je občinska upra
va obvezala — da ne bo zasegla 
— če pa jih bo, tedaj bodo kmeč
ki tereni zadnji, ki pridejo v po
štev. Edina omejitev je v tem, da 
se prepreči ustvarjanje preračuna
nih koristi. Kmet bo kljub vsemu 
mogel sklepati kupo-prodajne po
godbe, kot jih je sklepal poprej. 
Omejitev v tem poslu je samo v 
tem, da se ta zemljišča ohranijo 
za ljudske gradnje.« Občinski pred
stavnik je še pristavil, da se v 
manjših mestih po sprejemu tega 
zakona cena zemljišč, namenjenih 
za ljudsko gradnjo, celo dviga v 
primerjavi s poprejšnjo.

Podžupan je svoja izvajanja oslo- 
nil na nekatere za oblast stalne 
komponente, ki določajo občinsko 
politiko v reševanju tega vpraša
nja: industrijska cona ne more bi
ti drugje kot na področju proste 
cone (čeprav se njen značaj nepre
stano spreminja), področje desno 
od Soče je za takšne načrte tabu, 
ker obstajajo prepovedi vojaških 
oblasti. Jasna je težnja, skoraj bi 
mogli reči odločitev, da se širje
nje Gorice in njenega industrijske
ga potenciala usmeri proti Standre- 

I žu in Sovodnjam, dvema velikima 
slovenskima vasema.

Po vsem tem imajo kmetje, ki 
se čutijo ogrožene, pravico napra
viti priziv na goriškega župana v 
roku 20 dni po objavi sklepa v 
prefekturnem uradnem listu. Rajon
ski načrti so občinstvu na vpo
gled v beli dvorani goriškega žu
panstva do 27. oktobra. Rok za 
vlogo rekurza se začne 28. oktobra. 
Pritožniki naj vloge naslovijo na 
župana, proučil pa jih bo občinski 
svet.

industrijo in povečati število de
lovnih mest.

Še nove obtožbe 
proti Brunu Petterinu

Pisali smo že, kako je goriška 
policija na železniški postaji dne 
11. t. m. aretirala Bruna Fette- 
rina iz Gorice, ki mora odsedeti 
11 mesecev, katere mu je pred ča
som prisodilo goriško okrožno so
dišče. Pri nadaljnji preiskavi pa 
so ugotovili, da je mož med tem 
časom zagrešil še celo vrsto drugih 
prestopkov. Tako je ukradel potni 
list na ime Tržačana Sergia Scar- 
pe, s katerim je odšel v Francijo 
ter so mu na povratku ta potni 
list zaplenili, ker se jim je zdel 
sumljiv. Petterin bo moral torej 
odgovarjati še za tatvino, potvor
bo potnega lista in prehod meje 
brez potnega lista.

VERDI. 17.15; «Agente 007, licenza 
di uccidere«, S. Connery in N. 
Andress. Barvni film, zadnja 
predstava ob 22. uri.

CORSO. 17.00: «Una voglia matta 
di donna«. Italijanski čmobeli 
film; mladini pod 14. letom vstop 
prepovedan. Zadnja predstava ob 
22. uri.

VITTORIA. 17.30, zadnja ob 21.30: 
«11 marito«, A. Sordi in Aurina 
Bautista. Cmobeli italijanski film.

CENTRALE. 16.30, zadnja ob 21.30: 
«Cittadino dello spazio«, N. Mor- 
row in F. Domergue. Ameriški 
film tehnikolor.

Kratke iz bolnišnice
Včeraj dopoldne ob 9. uri je pri

šel po prvo pomoč v goriško bol
nišnico 43-letni Ferruccio Pellizon 
iz Gorice, Ul. Gelsi 17. že prejšnji 
dan ob 7. uri zjutraj, ko je zlival 
kislino v neko posodo v kemičnem 
oddelku podgorske predilnice, kjer 
je zaposlen, mu je nekaj te kisli
ne brizgnilo v levo oko. V bolniš
nici so mu nudili prvo pomoč s 
prognozo okrevanja v 6 dneh.

Včeraj okrog poldne se je pone
srečil pri cepljenju drv s strojem 
50-letni lesni trgovec Franc Zuljan 
iz Gorice, Ul. D. d’Aosta 59. V bol
nišnici, kamor se je zatekel, so u- 
gotovili, da si je odrezal kos desne
ga palca in so ga pridržali za 10 
dni na zdravljenju.

Nekaj po 15. uri so z avtom Ze- 
lenega križa pripeljali v bolnišnico 
tudi 3-letno Ivano Medvešček iz 
Jazbin, Ukland 2, ki je padla med 
igro na polju blizu doma in se pri 
tem udarila na glavi. Okrevala bo 
v 8 dneh.

Tudi 6-letni Tiziano Odorico iz 
Gorice, Tržaška cesta 60, se je po
nesrečil včeraj popoldne okrog 16. 
ure, ko je padel doma po stopni
cah ter se pri tem ranil na tilni
ku. V bolnišnici so mu nudili prvo 
pomoč s prognozo okrevanja v 10 
dneh.

Šolar v Števerjanu 
padel s šolskega zidu

Včeraj dopoldne okrog 11. ure 
so poklicali avto Zelenega križa 
iz Gorice v Steverjan, kjer je med 
šolskim odmorom padel 9-letni u- 
čenec tamkajšnje italijanske šole 
Claudio Fattore doma iz števerja- 
na, Sovenca 8. Odpeljali so ga v 
goriško civilno bolnišnico, kjer so 
mu ugotovili rano levi strani čela, 
udarec na lobanjo in druge manj
še poškodbe ter so ga pridržali za 
10 dni na zdravljenju.

Starši ponesrečenca in njegova u- 
čiteljiva, ki so ga spremljali, so 
povedali da je Claudio med šolskim 
odmorom splezal na dva in pol 
metra visok zid okrog šolskega dvo
rišča, vrhu katerega je še žična 
mreža. Ta se je pod njim podala 
in dečer je treščil z zidu na tla.

DEŽURNA LEKARNA
Danes ves dan in ponoči Je od

prta v Gorici lekarna SORANZO, 
Verdijev korzo št. 57, telefon 28-79.

DESETI DAN OLIMPIJSKIH IGER

V telovadbi premoč 
predstavnikov Japonske

Na drugem mestu kar trije telovadci - Cerar na treh orodjih v finalu
TOKIO, 20. — Po zaključku desetega dne XVIII. iger so progla

sili 8 novih olimpijskih prvakov. Tokrat so levji delež kolajn od
nesli Japonci: dve za zmago posameznika in ekipno v telovadbi in 
1 v judu. Sovjetska zveza je obogatela za zlato s Tamaro Pressovo 
v metu krogle, ZDA je osvojila naslov v streljanju z malokalibrsko
pištolo, Madžarska je zopet izstopi
la v sabljanju, Angležinja Packer- 
jeva je bila najboljša v teku na 
800 m, kjer je tudi izboljšala sve
tovni rekord. Tudi Nemčija je 
osvojila zlato nagrado po zaslugi 
Holdorfa, ki je presenetljivo zma
gal v deseteroboju.

Danes, v predzadnjem dnevu 
atletskih tekem, je bilo nekaj od
ličnih rezultatov. Packerjeva je pre
magala favoritinjo Francozinjo Du-

peto mesto premagala Jugoslavijo, 
ki je tako nepričakovano padla še 
nižje.

V telovadbi so Japonci aosegii 
v mnogoboju izreden uspeh. Endo 
je osvojil zlato kolajno, njegov ro
jak Curumi pa deli drugo mesto 
s sovjetskima telovadcema šakli- 
nom in Lisickim. Tem trem so po
delili srebrne kolajne, bronaste pa 
niso oddali. Ekipno je Japonska

prva pred Sovjetsko zvezo. Med 
posamezniki se je Italijan Franco 
Menichelli uvrstil na peto mesto s 
115.15 točkami pred Japoncem Ja- 
mašito in Jugoslovanom Cerarjem, 
ki si je nabral 115.05 točk. Cerar 
bo nastopil v finalu na treh orod
jih: na konju z ročaji, na bradlji 
in drogu. Te finalne tekme bodo 
veljale za dodelitev kolajn na po
sameznih orodjih. Naj še omeni
mo, da je Jugoslavija zasedla V 
ekipnem dvanajsteroboju 11. mesto 
po Japonski, Sovjetski zvezi, Nem
čiji, Italiji, Poljski, CSSR, ..ZDA, 
Finski, Madžarski in Bolgariji.

Za Menichellija častno peto mesto

ZA TEKMO PROTI FINSKI

Priprave italijanske 
nogometne reprezentance

FLORENCA, 20. — Sarti, Bur- 
gnich, Facchetti, Trapattoni, Guar* 
nieri, Picchi, Mazzola, Bulgarelli. 
Milani, Rivera in Corso bodo ju
tri pokazali sposobnosti v trening 
tekmi z Reggiano. Ta tekma je v 
okviru priprav za nastop italijanske 
nogometne reprezentance v kva
lifikacijski skupini za uvrstitev v 
finale svetovnega prvenstva. Itali
ja bo 4. novembra igrala v Genovi 
proti Finski, ki jo jutri čaka kva
lifikacijska tekma s škotsko.

Tehnični komisar Fabbri ima še 
precej časa na razpolago, da se
stavi enajstorico, ki bi morala spra
viti na- kolena amatersko Finsko. 
Poleg že omenjenih igralcev, se bo 
Fabbri poslužil v jutrišnjem tre
ningu še Negrija, Furlanisa, Sal- 
vadora, Moro, Pascuttija, Janicha, 
Tumburusa in Lodettija.

pureur s časom svetovnega rekor
da, medtem ko je Tamara Prees 
brez težave zasedla prvo mesto v 
krogli, kjer je presenetila Nemka 
Galish, ki je pustila za seboj že 
priletno sovjetsko tekmovalko Zi- 
bino.

Danes so se začela tudi tekmo
vanja v japonskem narodnem špor
tu judu. Jasno je, da je morala 
prva zlata kolajna pripasti Japon
cu Nakataniju, ki je bil v lahki 
kategoriji daleč najboljši. V tej 
športni panogi pa je presenetil Švi
car Haenni, kateremu se je posre
čilo osvojiti srebrno nagrado. Bro
nasto kolajno pa sta osvojila (v 
judu in v boksu obdarujejo tretje
ga in četrtega tekmovalca z bro
nom) sovjetska predstavnika Ste- 
panov in Bogoljubov.

V nogometu se bosta za zlato 
kolajno borila Madžarska in CSSR,

TEMPERATURA VČERAJ

z,‘t.
odstotkov. j v košarki je Italija v borbi za

Oddane kolajne
ATLETIKA 

800 M ŽENSKE
1. ANN PACKER (V. Britanija)
2. Maryvonne Dupreur (Fr.)
3. Ann Chamberlain (N. Zelan.) 

MET KROGLE ŽENSKE
1. TAMARA PRESS (SZ)
2. Garish-Culmberger (Nem.)
3. Gallna Zibina (SZ)

DESETEROBOJ
1. WILLY HOLDERF (Nem.)
2. Rein Aun (SZ)
3. Hans J. Walde (Nem.) 

TELOVADBA 
Posamezniki

1. YUKIO ENDO (Japonska)
2. Shuji Curumi (Jap.), Viktor 

Lisički (SZ) in Boris Šaklin 
(SZ)

Ekipno
1. JAPONSKA
2. Sovjetska zveza
3. Nemčija 

SABLJANJE 
Posamezniki v sablji

1. TIBOR PEZSA (Madžarska)
2. Claude Arabo (F,)
3. Maulinkanov (SZ)

JUDO
Lahka kategorija

1. TAKEHIDE NAKATANI (J.)
2. Erick Haenni (Švica)
3. O. Stepanov in Aron Bogo

ljubov (SZ)
STRELJANJE
Z malokalibrsko karabino

1. J. VVIGGER (ZDA)
2. Hristov (Bolgarija)
3. Hammerl (Madž.)
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Včeraj v Tokiu
ATLETIKA

FINALE
800 M ŽENSKE

1. ANN PACKER (VB) 2’01”1 
(nov svet. olimp. rekord)

2. Maryvonne Dupreur (Fr) 2’01*’9
3. Ann Chamberlain (NZ) 2’02”8
4. Nagy Szabo (Madž.) 2’03”5
5. Antje Gleichfeld (Nem.) 2’03”9
6. Laine Erik (SZ) 2’05”1
7. Gerarda Kraan (Hol.) 2’05”8
8. Anne Smith <VB> 2’05”8

MET KROGLE ŽENSKE
1. TAMARA PRESS (SZ) 18,14 

(nov. olimp. rekord) 
Garish-Culmberger (Nem.) 17,61
3. Galina Zibina (SZ) 17,45
4. Isobel Young (NZ) 17,26
5. Margitta Helmbold (Nem.) 16,91
6. Irina Press (SZ) 16,71
7. Nancy McCredie (Kan.) 15,89
8. Ana Salagean (Rom.) 15,83
9. Johanna Hubner (Nem.) 15,77

10. Ivanka Christova (Bolg.) 15,69
11. Judit Bognar (Madž.) 15,65
12. Earlene Brown (ZDA) 14,80

DESETEROBOJ
1. HOLDORF (Nemčija 7.887 t.
2. Aun (SZ) 7.842
3. VValile (Nemčija) 7.809
4. Herman (ZDA) 7.787
5. Yang (Formoza) 7.650
6. Beycr (Nemčija) 7.647
7. Kuznecov (SZ) 7.569
8. Storoženko (SZ) 7.464

13. F. Sar (Dalija) 7.054
IZLOČILNA TEKMOVANJA
4 x 100 m moški

V finale so se uvrstile reprezen
tance Italije, Poljske, Venezuele, 
SZ, ZDA, Francije, Jamaike in Ve
like Britanije.

4 x 400 m moški
V finale so se uvrstile ZDA, SZ, 

Trinidad, Poljska, Velika Britanija, 
Nemčija, Jamajka in Francija.

4 x 100 m ženske
V finale so se uvrstile Poljska, 

Velika Britanija, SZ, Avstralija, 
ZDA, Nemčija, Madžarska in Fran
cija.

Skok v višino moški
Z 2,06 m so se v finale uvrstili

Caruthers (ZDA), Sneazwell (Av
stralija), Tromas (ZDA), Miller 
(VB), Idriss (Cad), Bogliatto (Ita
lija), Rambo (ZDA), Igun (Nigeri
ja), Jordan (Bolg.), Peckham (Av
stralija), Elende (Kongo), šavla- 
kadze (SZ), Koppen (Nemčija), 
škvorcov (SZ), Czemik (Polj.), 
Nilsson (Švedska), Schillkowski 
(Nemčija), Brumel (SZ), Drecoll 
(Nem.) in Petterson (Šved.).

NOGOMET
Za 1., 2., 3. in 4. mesto

CSSR . Nemčija 
Madžarska - ZAR

Za 5. in 6. mesto 
Romunija . Gana 
Jugoslavija - Japonska

KOŠARKA

2:1 (0:1) 
6:0 (3:0)

4:2 (3:2) 
6:1 (4:0)

•v
Od 9. do 12. mesta 

Italija . Jugoslavija 75:63 (33:25) 
Od 5. do 8. mesta 

Madžarska - Koreja 99:83
Kanada . Peru 82:81

Zlata knjiga
ZDA
SZ
Japonska
Madžarska
Italija
Avstralija
Nemčija
Vel. Britanija
Bolgarija
Poljska
Finska
Turčija
CSSR
Romunija
Belgija
Holandska
Kanada
Jugoslavija
Danska

Z
32
17
9
8
5
5
4
4
3
3
3
2
2
2
2
1
1
1
1

Nova Zelandija 1 
Francija 
švedska 
Švica 
Trinidad 
Argentina 
Korea 
Kuba 
Tunizija 
Iran 
Kenija

S
21
17

1
5
6 
2

14
9
5
4
0 
3 
2 
2 
0 
3
1 
1 
0
0
5
1 
1 
1 
1 
1 
1 
1 
0 
0

B
19
23
5
4 
2 
8

13
0
1
5 
0 
1 
3 
3 
0
3 
1 
1 
1 
1
4 
3 
1 
1 
0 
0 
o
0 
2
1

1.
Pred meseci sem praznoval 

svojo petdesetletnico.
Po mnogih zdravicah, v kate

rih so povzdigovali moje vrli
ne in pozabljali na moje napa
ke, je vstal s kozarcem v roki 
načelnik laboratorija za radio- 
elektroniko Strjekozov.

— Dovolite besedo v pozdrav, 
— je rekel — najmlajšemu za
stopniku našega laboratorija.

Vsi so se, ne vem zakaj, ozrli 
k vratom.

V nastali tišini je bilo razloč
no slišati rožljanje za vrati. 
Vrata so se odprla in v sobo 
je vstopil robot.

Vsi so zaploskali.
— Ta robot — je nadaljeval 

Strjekozov — spada v vrsto sa-

moučečih se avtomatov. Ne de
la po zadanem programu, am
pak si sam ustvarja program 
v skladu z izkušnjami. V nje
govi pameti Je shranjeno več 
tisoč pojmov, pri čemer se mu 
leksikon neprestano izpopolnju
je. Cita lahko tiskan tekst, spo
soben je samostojno sestavlja
ti stavke in razume človekov 
govor. Hrani se iz akumulator
jev, ki si jih sam polni iz o- 
mrežja. Delali smo ga celo leto 
ob večerih, da bi vam ga poda
rili na dan vašega jubileja. Na
učite ga lahko poljubna dela. 
Pozdravite. Robi, svojega nove
ga gospodarja — Je rekel robo
tu.

Robi je pristopil in po kraj
šem odmoru rekel:

— Naredite mi veselje, če bo

ste milostni vzeti me med čla
ne vaše družine.

To Je povedal prav ljubko, 
čeprav se mi je zazdelo, da če
stitka ni bila najbolj pravilno 
sestavljena.

Gostje so obdali Robija. Vsak 
si ga je hotel dobro ogledati.

— Ne morem dovoliti — je 
rekla tašča — da bi hodil gol 
po stanovanju. Takoj mu bom 
sešlla obleko.

Ko sem se naslednje jutro 
zbudil, je stal Robi ob moji 
postelji in očitno pričakoval u- 
kazov. Zamikalo me je, da bi 
ga preizkusil.

— Bodite tako dobri, Robi — 
sem rekel — očistite mi čevlje. 
So na hodniku pri vratih.

— Kako se to naredi? — je 
vprašal

— Zelo enostavno. V omari 
boste našli rjavo mast za čev
lje in ščetko. Čevlje namažite 
z mastjo in jih drgnite s ščet
ko, dokler se ne bodo svetili.

Robi je poslušno odšel na 
hodnik.

Zelo me je zanimalo, kako 
je opravil svojo prvo nalogo.

Ko sem prišel k njemu, je 
ravno končal z mazanjem vlo
ženih marelic na čevlje. Mareli
ce je vkuhala žena za družin
ske slovesnosti.

— Oh, Robi — sem rekel — 
pozabil sem vas opozoriti, da 
je mast za čevlje v spodnjem 
predalu omare. Ne bi smeli vze
ti tega kozarca.

— Položaj telesa v prostoru 
— je rekel in hladnokrvno o- 
pazoval, kako sem se trudil z 
brisanjem čevljev — je lahko 
podan s tremi koordinatami v 
Kartezijevem koordinatnem si
stemu. Netočnost danih koordi
nat ne sme presegati velikosti 
telesa.

— Pravilno, Robi. Naredil 
sem napako.

— Za koordinatni začetek je 
lahko izbrana poljubna točka 
v prostoru, na primer kot te 
sobe.

—- Razumem, Robi. Drugič 
bom to storil.

— Koordinate telesa so lah
ko dane tudi v kotnih merah, 
s pomočjo azimuta in višine — 
je tvezil robot.

— Dobro! Ne govorimo o 
tem.

— Dovoljena netočnost v ob
ravnavanem primeru, upošteva
joč razmerje velikosti telesa 
in dolžino radij-vektorja, ne 
sme biti večja od dveh tisočink 
radiana v azimutu in ene tiso
činke radiana v višini.
_ Dovolj! Ne govorite več o

tej zadevi — sem vzrojil.
Zares je umolknil, vendar mi 

je hodil cel dan za petami in 
skušal z gibi pojasniti poseb 
nosti prehoda iz pravokotnega 
v poševnokotni koordinatni si
stem.

Po pravici povedano sem se 
ta dan pošteno namučil.

2e tretji dan sem se prepri
čal. da Je Robi narejen bolj za 
intelektualna opravila, kot za 
fizično delo. Prozaični opravki 
ga niso prav nič veselili.

Vendar ga moram pohvaliti: 
računal je mojstrsko.

2ena pravi: Če ne bi prera
čunaval vsega na tisočinko na
tančno, bi bil zelo uporaben za 
obračun gospodinjskih izdat
kov.

Žena in tašča sta prepričani, 
da ima Robi izredne matema
tične sposobnosti. Meni se zdi 
njegovo znanje površno.

Pri čaju Je nekoč žena deja
la:

— Robi, vzemite v kuhinji 
torto, razrežite jo na tri dele 
in prinesite na mizo.

— To se ne da narediti — 
Je rekel po kratkem premisle
ku.

— Zakaj?
— Enote ni mogoče razdeliti 

na tri dele. En del je predstav
ljen s periodičnim ulomkom, 
ki ga je nemogoče razdeliti ab
solutno natančno.

Žena me je pogledala vsa o- 
bupana

— Robi ima prav — je rekla 
tašča — jaz sem že prej sliša
la nekaj takšnega.

— Robi — sem rekel —• ne 
govorimo o aritmetičnem delje
nju enote na tri dele, ampak 
o geometričnem deljenju lika 
na tri enakomerne ploščine. 
Torta je okrogla; če razdelite 
krožnico na tri dele in iz teh 
točk potegnete polmere, ste s

tem razdelili torto na tri ena
ke dele.

— Neumnost! — Je odvrnil 
očitno razdražen. — Ce hočem 
razdeliti krožnico na tri dele, 
moram poznati njeno dolžino, 
ki jo dobim z množenjem pre
mera z iracionalnim številom. 
Naloga je nerešljiva, ker prei
de račun v eno izmed oblik na 
loge o kvadraturi kroga.

— Popolnoma točno! — ga 
je podprla tašča — Mi smo se 
učili to že v gimnaziji. Naš pro
fesor matematike, vse smo bi
le zaljubljene vanj, Je nekoč 
prišel v razred...

— Oprostite, jaz bi vam — 
sem se znova vrrtešal — naštel 
nekaj načinov deljenja krožni
ce na iri aele in če greste, Ro
bi, z mano v kuhinjo, vam bom 
pokazal, kako se to naredi.

— Ne morem sl dovoliti, da 
bi me poučevalo bitje, katere
ga miselni procesi potekajo z 
zelo omejeno nn.rosi.jo — je 
odvrnil izzivalno.

Tega celo moja žena ni pre
nesla. Ne ugaja Ji. če nedomači 
sumijo v moje umske sposob
nosti.

— Vas ni sram, Robi?!
— Ne slišim, ne slišim, ne 

slišim — je zagobezdal in de
monstrativno izključil svojo na
pravo za poslušanje.

Naš prvi spor se Je za če' za
radi malenkosti.

Pri kosilu sem povedal anek
doto:

—■ Na parniku se srečata so
potnika «Kam potujete?« —■ 
vpraša prvi. — «v Odeso.« — 
«Da potujete v Odeso, pravite 
zato, da bi mislil, da ne potu
jete v Odeso, vendar potujete 
resnično v Odeso; zakaj laže
te?«

Anekdota je ljudem ugajala-
— Ponovite začetne pogoje — 

Je zadone, Robijev glas
Dvakrat pripovedovati anek

doto enim in istim poslušal
cem ni posebno prijetno; z mu
ko v srcu sem to storil.

Robi je molčal. Vedel sem, 
da je sposoben narediti okoli 
tisoč logičnih kombinacij v mi
nuti in uvidel sem, kakšno ti
tansko delo opravlja v tem dol
gem odmoru.

(Nadaljevanje sledi)
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